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Riječ glavne urednice

Poštovani čitaoci,
pisanje uvoda za ovaj četrnaesti broj našeg ča-
sopisa ima nešto drugačiji značaj od onih koje 

smo pisali u prošlim brojevima.
U vrijeme izlaska časopisa 14. decembra, naš Sa-

vez obilježit će Jubilej 40 godina postojanja i rada, 
što je svakako značajan datum za nas, tako da je i dio 
sadržaja ovog broja upravo posvećen tom Jubileju. 

Naš časopis Paraplegija i Mi došao je do svog četr-
naestog izdanja. Veoma smo ponosni zbog postignu-
tog visokog nivoa tekstova, dizajna i štampe. Ponosni 
smo i što takav kvalitet održavamo iz broja u broj.

Ponosni smo, bez lažne skromnosti, što imamo 
mnogo pozitivnih reakcija, što imamo veliki broj či-
tatelja, što ljudi traže da im dostavimo i prethodne 
brojeve do kojih nisu imali priliku ranije doći.

Sarađujemo s veoma uglednim stručnjacima iz 
raznih oblasti, iz medicine, arhitekture, saobraćaja, 
ljudskih prava i naša misija informiranja članova, ali 
i drugih zainteresiranih, postigla je svoj cilj. Članovi 
našeg Udruženja, ali i druge osobe s invaliditetom, 
javljaju nam se s prijedlozima o čemu bismo mogli 
pisati, šta bi rado čitali, na koje vijesti da obratimo 
pozornost.

Redakcija je preuzela veliku odgovornost prema 
svojim članovima i svima drugima koji čitaju naš 
časopis i tako smo došli do kraja pete godine konti-
nuiranog izdavanja našeg i Vašeg časopisa, uz punu 
saradnju redakcije sa saradnicima i udruženjima – 
članicama Saveza, koji učestvuju u stvaranju svakog 
broja svojim prilozima, vijestima i informacijama o 
svom radu.

I u ovom, četrnaestom broju časopisa smatra-
mo da nudimo zanimljive sadržaje, a Vaše je da to i 
sami procijenite. Izdvajamo tekst o našem velikom 

Jubileju 40 godina postojanja i rada te o održanoj 
Prvoj skupštini Unije organizacija osoba s invali-
ditetom BiH.

Po ustaljenoj praksi prezentiramo vam vijesti iz 
udruženja – naših članica, Saveza Unsko-sanskog kan-
tona, Doboj Juga, Livna, Lukavca, Mostara i Zenice. 
Možete, također, pročitati i našu stalnu kolumnu koju 
piše prof. dr. Mirsad Muftić, kao i tekst stručne sarad-
nice Elvire Muhić, magistra fizikalne terapije.

Također, nastavljamo s intervjuima, koje smo za-
počeli od prvog broja, a u ovom broju možete pročitati 
intervju s Elvirom Bešlija, potpisnicom ovog Uvoda, 
koja je jedna od osnivača Saveza i do današnjeg dana 
je aktivna u njegovom radu, u početku kao sekretar a 
danas kao generalni sekretar Saveza.

Od ostalih sadržaja ističemo tekst o inkluziji, koja 
se u praksi realizirala kroz aktivnost sarajevskog Po-
zorišta mladih i Udruženja djece s Downovim sin-
drom u predstavi “Svirala”, a pozorište je renovira-
no i prilagođeno za sve oblike osoba s invaliditetom.

Također, kao i svake godine, donosimo vam tekst 
o 3. decembru, Međunarodnom danu osoba s inva-
liditetom (MDOI / IDPD).

Po običaju, na kraju slijede vijesti o sportskim aktiv-
nostima osoba s invaliditetom.

Očekujemo da će i četrnaesti broj časopisa biti za-
nimljiv za naše čitaoce i da ćete biti zadovoljni pre-
zentiranim tekstovima.

S obzirom na to da je ovaj broj časopisa posljednji 
u ovoj godini, želim Vam svima čestitati nadolazeće 
blagdane i Novu 2019. godinu, u kojoj ćemo nastaviti 
druženja putem našeg i Vašeg časopisa.

Glavna i odgovorna urednica:
Elvira Bešlija
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Jubilej – 40 godina postojanja i rada 
Saveza paraplegičara i oboljelih od 
dječije paralize Bosne i Hercegovine
Jubilarna četrdesetogodišnjica osnivanja Saveza 
paraplegičara i oboljelih od dječije paralize Bosne i 
Hercegovine, koji danas djeluje pod imenom Savez 
paraplegičara i oboljelih od dječije paralize Federacije 
Bosne i Hercegovine / Bosna i Hercegovina

Poštovani čitaoci,
čast i zadovoljstvo nam je da 
vas obavijestimo da se u de-

cembru ove godine navršava če-
trdeset godina od osnivanja i ne-
prekidnog rada našeg Saveza, koji 
je zvanično osnovan 14. decembra 
1978. godine u Sarajevu pod na-
zivom “Udruženje paraplegičara 
Bosne i Hercegovine – Sarajevo”.

Želimo da vas ukratko infor-
miramo o postojanju i djelova-
nju u proteklih četrdeset godina. 
Govoriti u kratkom osvrtu o če-
trdeset neratnih, ratnih i porat-
nih godina postojanja i djelovanja 
naše organizacije nije lahko. Če-
trdeset godina postojanja i rada 
period je u kojem su se događale 
mnogobrojne aktivnosti i u ko-
jima je veliki broj ljudi učestvo-
vao svojim radom, aktivnošću i 

podrškom. Naravno, sve ljude i 
događaje u tih četrdeset godina 
de facto je nemoguće pobrojati na 
ovom mjestu, tako da ćemo vas 
upoznati sa “skraćenim” histori-
jatom našeg djelovanja od datu-
ma osnivanja do danas. 

Nažalost, mnogi naši članovi, 
prijatelji i aktivisti “napustili” su 
nas i nisu više s nama. Malo je 
ostalo i onih koji su od početka 
sudionici i svjedoci osnivanja i 
djelovanja našeg Saveza u prote-
klih četrdeset godina, ali ih, sre-
ćom, još ima, a mnogi su i dalje 
aktivni u našem radu i djelovanju.

Decembra 1978. godine u Sa-
rajevu grupa ljudi, osoba s inva-
liditetom, odlučila je formirati i 
registrirati svoju organizaciju pod 
nazivom “Udruženje paraplegičara 
i oboljelih od dječije paralize Bosne 

i Hercegovine”. Tom prilikom iza-
brano je i prvo Predsjedništvo Udru-
ženja, čiji su članovi bili iz raznih 
mjesta Bosne i Hercegovine, a prvi 
predsjednik Udruženja bio je Duško 
Filipan iz Sarajeva.

Gotovo istovremeno formiraju 
se istovjetna udruženja u Banjoj 
Luci, Mostaru i Goraždu.

Vrlo brzo dolazi do povećanja 
broja članica Saveza s obzirom na 
to da se formiraju nova udruženja 
koja postaju članice Saveza tako 
da ubrzo Savez broji sedam čla-
nica – regionalnih udruženja iz 
Sarajeva, Banje Luke, Tuzle, Mo-
stara, Zenice, Doboja i Goražda, 
te je na taj način bilo obuhvaće-
no svih 109 općina tadašnje SR 
Bosne i Hercegovine a republički 
Savez, do disolucije bivše države 
Jugoslavije, imao je 1.420 članova.
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Nakon disolucije SFR Jugo-
slavije dolazi do svima poznatih 
događanja, rata i agresije na Bo-
snu i Hercegovinu, ali naš Savez 
ni u teškim ratnim uvjetima i voj-
noj opsadi Sarajeva nije prestao 
sa svojim radom niti jedan jedini 
dan, bez obzira na sve okolnosti 
i nemogućnost rada i djelovanja 
u punom kapacitetu.

Tokom vojne opsade Sarajeva 
Savez formira Ratno Predsjed-
ništvo s Udruženjem Sarajevo i 
tako djeluje od 1992. do novembra 
1994. godine kada počinje ponov-
no samostalno djelovati. 

Teško je govoriti o ratnom pe-
riodu. Teško, preteško (s obzirom 
na naš visok stepen invaliditeta) 
živjeli smo i liječili se, teško ra-
dili i mnogo toga izgubili, kao i 
mnogi drugi koji su preživjeli rat. 
Ali, nismo se predali, kao što se 

nismo predali ni kada smo “po-
stajali” osobe s invaliditetom, ova-
kvi kakvi smo sada. Uspjeli smo 
održati prostor i imovinu Saveza, 
njegov pravni kontinuitet u orga-
niziranju poštujući sve zakonske 
norme i, što je vrlo bitno, ugled 
ozbiljne organizacije koja oprav-
dava svoje postojanje.

Nakon rata Bosna i Hercegovi-
na kao nezavisna država i članica 
Ujedinjenih naroda dobija novo 
ustavno uređenje. U okviru države 
uspostavljaju se tri administrativ-
ne jedinice: bosanskohercegovački 
entiteti Federacija Bosne i Herce-
govine (sa deset kantonalnih ad-
ministrativnih jedinica), Republi-
ka Srpska i Distrikt Brčko BiH.

U bosanskohercegovačkom en-
titetu Republika Srpska nastavlja-
ju da rade samostalno udruženja 
iz Banje Luke i Doboja, da bi se 

kasnije formirao jedinstveni en-
titetski Savez Republike Srpske.

Naš Savez nastavlja djelovati 
na području bosanskohercego-
vačkog entiteta Federacija Bo-
sne i Hercegovine i danas imamo 
šesnaest područnih udruženja – 
članica Saveza, od kojih su neka 
formirana na nivou kantona, neka 
su međuopćinska, a neka općin-
ska, u zavisnosti od opredjeljenja 
članstva na određenom području, 
tj. kantonu. 

Udruženja koja su bila članice 
Saveza prije rata, u ratu i, naravno, 
sada jesu udruženja iz Goražda, 
Mostara, Sarajeva, Tuzle i Zeni-
ce (abecednim redom navedeno). 

Poslije rata formirana su udru-
ženja – članice Saveza iz: Cazina, 
Doboj Juga, Jajca, Livna, Lukavca, 
Sanskog Mosta, Travnika i Novog 
Travnika, Vareša, Velike Kladuše, 

Skupština Udruženja, Banja Luka, juli 1980. godine
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Zavidovića i Živinica, koje obuhvata 
i općine Banovići i Kladanj.

Savez sada preko svojih šesnaest 
udruženja – članica broji približ-
no 1.200 članova, što svakako nije 
konačan broj, imajući u vidu kako 
uzrok nastanka invaliditeta tako i 
činjenicu da određeni broj osoba 
sa stanjem paraplegije i dječije pa-
ralize živi na područjima na kojima 
ne postoje udruženja i nisu članovi 
nijednog udruženja.

Kako smo već napomenuli, za 
četrdeset godina postojanja i rada 
Saveza mnogo ljudi bilo je uključe-
no u njegov rad kroz različite oblike 
aktivnosti, ali i pored najbolje želje 
ne možemo ih sve pobrojati. Ovom 
prilikom, povodom našeg Jubileja, 
podsjetit ćemo se svih predsjednika 
od osnivanja do danas.

Prvi predsjednik Saveza bio 
je Duško Filipan, a potom su tu 

funkciju obavljali: Vesna Antunović, 
Džemil Đapo, Zvonko Nizić, Budi-
mir Gavrilović, Edhem Trnka, Dže-
vad Kamber (kraće vrijeme u ratnom 
periodu), dr. Muhamed Mataradžija 
i prof. dr. Mirsad Muftić, sadašnji 
predsjednik Saveza. Konstanta u 
radu Saveza, od njegovog osnivanja 
do danas, jeste Elvira Bešlija, jedna 
od osnivača Udruženja i Saveza, kao 
sekretar, prvo volonterski a potom i 
kao zaposlenik, a unazad nekoliko 
godina profesionalno obavlja poslo-
ve generalnog sekretara.

Iz ovog kratkog, statističkog pre-
gleda proteklih četrdeset godina 
postojanja vidljivo je da su osobe 
sa stanjem paraplegije, kvadriple-
gije i teške parapareze te oboljeli 
od dječije paralize i pored teškog 
oblika invaliditeta udruženi u svo-
ja područna udruženja i naš Savez. 
Smogli su snage i volje da održe 

svoje organizacije, formiraju nove, 
unaprijede svoj rad i djeluju krea-
tivno rješavajući, prema svojim mo-
gućnostima, niz kompleksnih pro-
blema osoba s jednim od najtežih 
oblika invaliditeta, prilagođavajući 
se aktuelnim uvjetima, trudeći se da 
budu na usluzi članovima, pružaju-
ći im pomoć u različitim, nama do-
stupnim oblicima i mogućnostima.

Želimo spomenuti i osobe koje 
su dale značajan doprinos na volon-
terskoj osnovi radu Saveza i koje za-
služuju da se nikada ne zaborave. Od 
mnogih koji su pomagali, i pomažu 
radu Saveza, izdvojit ćemo (nada-
mo se da se ostali neće uvrijediti): 
prof. dr. Nadeždu Zjuzin, Mustafu 
Demira, Almedina Osmanovića i 
dr. Damira Jaganjca.

Boreći se s nizom teškoća i 
promjena na svim nivoima dje-
lovanja i življenja, Savez opstaje 

Duško Filipan – prvi predsjednik Udruženja / Saveza Prof. dr. Nadežda Zjuzin – član prvog Predsjedništva i jedan od 
osnivača Udruženja / Saveza paraplegičara 
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kao nevladina organizacija osoba 
s invaliditetom, stalno unapređu-
jući svoj rad, proširujući djelo-
vanje i čuvajući ugled reprezen-
tativne organizacije, kako među 
članstvom tako i u društvenoj 
zajednici. To se potvrđuje činje-
nicom da su predstavnici Saveza 
sve češće ravnopravni partneri 
onih koji odlučuju o nama i da 
kompetentno zastupaju intere-
se osoba sa stanjem paraplegije i 
oboljelih od dječije paralize. Do-
kaz tome je učešće i saradnja Sa-
veza u mnogim zajedničkim or-
ganizacijama, unijama, vijećima i 
koalicijama, a navest ćemo samo 

one koje smatramo najvažnijim i 
koje mogu dati realnu sliku rada, 
razvoja i značaja Saveza.

Saradnja 
Savez ima kontinuiranu saradnju 

s ministarstvima Vlade Federacije 
Bosne, koja je i hijerarhijski glavni 
partner u rješavanju problema pu-
tem zakonske regulative i realizacije, 
implementacije usvojenih zakona, 
konkretno s Ministarstvom rada i 
socijalne politike, Ministarstvom ra-
seljenih osoba i izbjeglica, Ministar-
stvom zdravlja, Ministarstvom kul-
ture i sporta, Ministarstvom nauke i 

obrazovanja, Ministarstvom finansi-
ja, Ministarstvom prometa i komu-
nikacija, Ministarstvom prostornog 
uređenja i okoliša, Ministarstvom 
pravde (i njihovim sektorima) te s 
oba doma Parlamenta Federacije 
BiH i njihovim odborima. 

Također, imamo veoma zna-
čajnu saradnju s Ministarstvom za 
ljudska prava i izbjeglice BiH, sa 
Sektorom za ljudska prava koji se 
ujedno bavi i pravima osoba s in-
validitetom. Na državnom nivou 
imamo i dobru saradnju s Mini-
starstvom civilnih poslova i nje-
govim sektorima te Ministarstvom 
komunikacija i prometa.

Veoma bitna saradnja Saveza 
je i s Institucijom ombudsmena za 
ljudska prava BiH, s Odjelom za 
praćenje ostvarivanja prava osoba 
s invaliditetom.

Predstavnici / delegacija Saveza 
učestvovali su ili bili organizatori i 
suorganizatori na konferencijama, 
seminarima, Okruglim stolovima 
ili Javnim raspravama koje su tre-
tirale razne teme iz oblasti zaštite 
osoba s invaliditetom, dajući puni 
doprinos svojim angažmanom, 
kvalitetnim i kompetentnim dis-
kusijama i prijedlozima, referatima, 
uvodnim izlaganjima te formulira-
nju zaključaka.

Članstvo Saveza u zajedni-
čkim organizacijama, vijećima i 
koalicijama

• Putem svog predstavnika Sa-
vez je član “Vijeća za osobe 
s invaliditetom Bosne i Her-
cegovine” (VIO BiH), koje 
je formiralo Vijeće minista-
ra Bosne i Hercegovine kao 
stalno, stručno, savjetodavno, 
interresorno i koordinirajuće 
tijelo Vijeća ministara Bosne i 
Hercegovine, koje ravnoprav-
no sarađuje s organizacijama 

Džemil Đapo, predsjednik Saveza u periodu prije rata 
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i savezima koje zastupaju in-
terese osoba s invaliditetom 
u Bosni i Hercegovini. 

Prvi predsjednik “Vije-
ća za osobe s invaliditetom 
Bosne i Hercegovine”, u pr-
vom mandatu 2011–2015. 
godine bila je Elvira Bešlija, 
generalni sekretar našeg Sa-
veza, a u narednom mandatu 
2015– 2019. godine izabra-
na je za sekretara “Vijeća za 
osobe s invaliditetom Bosne 
i Hercegovine”.

• Savez je osnivač i član “Vi-
jeća organizacija osoba s in-
validitetom Federacije Bo-
sne i Hercegovine” (VOOSI 
FBIH), koje je vodilo niz ak-
tivnosti od značaja za osobe 
s invaliditetom i saveze koji 
zastupaju interese osoba s 
invaliditetom svih tipova 
invaliditeta.

• Savez je pristupio i Balkanskoj 
nezavisnoj mreži u oblasti in-
validnosti – “BIDF” (Balkan’s 
Independent Disability Fra-
mework), u okviru koje sa-
rađuje na pitanjima iz obla-
sti invalidnosti i iskustva iz 
regiona. Članice BIDF-a su 
organizacije osoba s invalidi-
tetom iz Bosne i Hercegovine, 
Srbije, Crne Gore, Makedo-
nije i Hrvatske.

• Savez je član i Koalicije mar-
ginalizovanih grupa u BiH 
– “KOMA” i potpisnik je 
Kodeksa ponašanja i Me-
moranduma o razumijeva-
nju. U okviru “KOME” Savez 
djeluje u “Tijelu za javno za-
govaranje” na temama: uspo-
stavljanje minimuma socijalne 
sigurnosti i jednakih mogu-
ćnosti, učešće u javnim me-
dijskim istupima i akcijama.

II Male Olimpijske igre paraplegičara Jugoslavije u Sarajevu 1988. godine

II Male Olimpijske igre paraplegičara Jugoslavije u Sarajevu 1988. godine. Milorad 
Nikolić iz Višegrada, naš član, učesnik Paraolimpijskih igara u Seulu, ekipa Jugoslavije
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• Savez je član “Zdravstvene 
mreže za BiH” – neformalne 
mreže organizacija civilnog 
društva, vladinih institucija, 
privatnog sektora i akadem-
ske zajednice, koje aktivno 
rade u zdravstvenom sektoru 
u Bosni i Hercegovini, gdje se 
promoviraju pitanja i potrebe 
osoba u stanju paraplegije i 
vode mnogobrojne aktivno-
sti u tom smjeru.

Unija paraplegičara  
Bosne i Hercegovine
Organizacije koje okupljaju para-

plegičare i oboljele od dječije paralize 
iz bosanskohercegovačkih entiteta 
Federacija Bosne i Hercegovine i 
Republika Srpska osnovale su 2007. 
godine jedinstvenu organizaciju – 
Uniju paraplegičara i oboljelih od 
dječije paralize, na državnom nivou 
kao multietničku i vanstranačku or-
ganizaciju u skladu sa zakonskim 
propisima Bosne i Hercegovine. 
Značajna aktivnost Unije paraple-
gičara Bosne i Hercegovine jeste 

saradnja na međunarodnom nivou s 
evropskim i svjetskim asocijacijama 
osoba s invaliditetom. Članstvom u 
međunarodnim asocijacijama posti-
žemo saradnju i razmjenu iskusta-
va u političkoj borbi za ostvarivanje 
prava i javnom zastupanju osoba s 
invaliditetom, u razmjeni iskustava 
u načinima liječenja, rehabilitacije, 
tehničkim dostignućima u izradi 
ortopedskih, sanitetskih i drugih 
pomagala te posjetama, razmjeni 
stručno-naučne literature iz nave-
denih oblasti, organiziranju sport-
skih susreta i sl.

Uspostavili smo čvrstu saradnju 
s međunarodnim organizacijama, 
koje okupljaju i zastupaju osobe s 
invaliditetom. 

Unija paraplegičara Bosne i Her-
cegovine punopravan je član:

• FIMITIC-a – Međunarod-
ne federacije osoba s fizičkim 
onesposobljenjem (Interna-
tional Federation of Persons 
with Physical Disablity), sa 
sjedištem u Belgiji; 

• ESCIF-a – Evropske fede-
racije osoba sa spinalnom 

ozljedom (European Spinal 
Cord Injury Federation), čije 
je sjedište u Švicarskoj; 

• Potpisnik “Memoranduma 
o međunarodnoj saradnji 
OOSI Jugoistočne Evrope”, 
kao osnivač i član Unije para-
plegičara i oboljelih od dječije 
paralize Bosne i Hercegovine. 

Unija organizacija  
osoba s invaliditetom u 
Bosni i Hercegovini
Zbog potrebe organiziranog i 

zajedničkog, koordiniranog djelo-
vanja, neposredne saradnje i ko-
ordinacije svih organizacija koje 
predstavljaju i štite interese osoba s 
invaliditetom, naš Savez jedan je od 
osnivača i Unije organizacija osoba 
s invaliditetom u Bosni i Hercego-
vini, koja je zvanično registrirana u 
decembru 2007. godine. Predstav-
nica Saveza ujedno je i predsjednica 
Skupštine Unije organizacija osoba 
s invaliditetom u Bosni i Hercego-
vini (OOSI u BiH).

Navedeno informativno-činje-
nično stanje skraćeni je pregled po-
stojanja i djelovanja našeg Saveza u 
proteklih četrdeset godina, ali svi, na-
ravno, znamo u kakvim uvjetima ži-
vimo od početka rata do danas. Teška 
ekonomska situacija u cijeloj državi, 
zatim postratna zakonska regulativa 
i odnos društvene zajednice prema 
osobama s invaliditetom doveli su 
nas u vrlo težak životni, funkcional-
ni i društveni položaj, kako direktno 
osobe s invaliditetom tako i njihove 
organizacije, pa time i našu. 

Ovo ističemo zbog toga što že-
limo naglasiti koliko je važno po-
stojanje udruženja i našeg Saveza, 
koji ima ulogu od globalnog inte-
resa za cjelokupno naše članstvo, 

Ispred kancelarije Saveza, 1995. godine,
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ali i za ostale osobe s teškim invali-
ditetom, kao i udruženja / članice, 
koja su nezamjenjiva u direktnom 
kontaktu sa svakim članom i nje-
govim problemima.

U tom smislu, kao organizacija 
predstavljamo nesporno nezamje-
njivu sponu između osoba s invali-
ditetom, članova / članica svih naših 
udruženja, s njihovim problemima 
i potrebama, i društvene zajedni-
ce u svim njenim segmentima, od 
zdravstva, socijalne zaštite, obra-
zovanja, arhitektonskih barijera, 
pa do zapošljavanja.

Jedna od značajnijih aktivnosti 
Saveza je i organizacija sportskih 
igara paraplegičara i oboljelih od 
dječije paralize, s obzirom na zna-
čaj sporta za osobe s invaliditetom, 
tj. za njihovu resocijalizaciju i fizi-
čku aktivnost kao dio ukupne reha-
bilitacije. Sportske igre u atletici i 
šahu održavaju se u kontinuitetu već 
petnaest godina, a posljednjih de-
set godina dobile su i međunarod-
ni karakter i postale najmasovnije i 
najznačajnije sportsko takmičenje 
paraplegičara i oboljelih od dječije 
paralize u regionu.

Kako smo već napomenuli, svje-
sni činjenice da se naša društvena 
zajednica, tj. država nalazi u slože-
noj političko-ekonomskoj situaciji 
i da su kao vulnerabilnija katego-
rija najugroženije upravo osobe s 
invaliditetom, naš Savez i njegova 
područna udruženja energično će 
nastaviti raditi na potpuno ravno-
pravnom tretmanu svog članstva u 
svim oblastima života, prije svega 
zagovaranjem, promocijama i ini-
cijativama za izgradnju nediskrimi-
natorne zakonske regulative, teme-
ljene na pravilima za izjednačavanja 
mogućnosti za osobe s invaliditetom 
koja su regulirana Konvencijom Uje-
dinjenih nacija o pravima osoba s 

invaliditetom i pratećim Protoko-
lom, koje je naša država potpisala i 
ratificirala 2009. godine, a tome je 
značajan doprinos dao i naš Savez, 
koji potencira, djeluje i sudjeluje i 
u primjeni ostalih međunarodnih 
akata, koji se odnose na problema-
tiku naše populacije, kako u našoj 
društvenoj zajednici tako i u svijetu.

Savez je u svojim planovima rada 
i djelovanja zacrtao da promovira i 
da se bori svim legalnim sredstvima 
da se ispoštuju sve međunarodne i 
domaće regulative i obaveze svih 
onih koji su zaduženi za to, na svim 
nivoima vlasti, kako bi osobe s inva-
liditetom bile u potpunosti ravno-
pravni članovi društvene zajednice, 

Husein Silajdžić, Dušan Filipan i Ognjen Delibegović, Konferencija – Skenderija

Prof. Senad Softić – predavač i Bojan Ninić – učesnik prima Certifikat za učešće na 
Treningu „Mali biznis i osobe s onesposobljenjem“, hotel Terme, novembar 2002. godine
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Održana Prva redovna sjednica 
skupštine Unije organizacija osoba s 
invaliditetom u Bosni i Hercegovini

Skupština je održana u Neumu u 
hotelu “Sunce” s početkom u 10 
sati. Skupština je radila u kvo-

rumu. Na početku sjednice usvojen 
je Poslovnik o radu Skupštine Unije.

Na sjednici su usvojene infor-
macije o radu između dvije sjednice 
Skupštine Unije i finansijski izvje-
štaj za protekli period. U nastavku 
sjednice usvojen je Program djelo-
vanja Unije za 2018. godinu. Na te-
melju odredaba Statuta Skupština 
Unije razmatrala je prijedlog pro-
grama rada Unije za 2018. godinu, 
te sukladno ciljevima i djelatnosti-
ma Unije i procjenama mogućnosti 
realiziranja aktivnosti usvojila Pro-
gram rada Unije za 2018. godinu.

Programom su obuhvaćena naj-
prioritetnija područja djelovanja u 
kojima Unija želi inicirati promjene 
prema fenomenu invalidnosti i oso-
bama s invaliditetom, ali i osigura-
ti položaj partnera i pregovarača s 
relevantnim institucijama u Bosni i 
Hercegovini u oblastima od interesa 
za osobe s invaliditetom.

Također, programski definirane 
aktivnosti Unije u 2018. godini bit 
će usmjerene na promoviranje ulo-
ge i značaja Unije, kako kod razli-
čitih zainteresiranih organizacija i 
institucija u Bosni i Hercegovini i 

inostranstvu tako i kod organiza-
cija osoba s invaliditetom u Bosni i 
Hercegovini na različitim nivoima 
organiziranja i djelovanja.

Nakon usvajanja ovog Programa 
razmatran je i usvojen i Program rada 
za 2019. godinu, koji je urađen na 
istim principima. Program za 2019. 
godinu bit će dopunjen Operativnim 
planom rada za 2019. godinu. Tako-
đer, usvojeni su Finansijski planovi 
za 2018. i 2019. godinu.

U okviru tačke dnevnog reda 
“Donošenje odluka iz nadležno-
sti Skupštine” usvojen je “Kodeks” 

kojim se utvrđuju etička načela i 
pravila ponašanja, kojih se treba-
ju pridržavati svi članovi organa 
upravljanja Unije, zaposleni i vo-
lonteri u Uniji organizacija osoba s 
invaliditetom u Bosni i Hercegovini 
i njenim članicama, pri obavljanju 
svojih poslova i zadataka, odnosno 
u vršenju funkcije.

Nakon pauze održana je i Treća 
redovna sjednica Upravnog odbora 
Unije na kojoj su razmotrena sva 
tekuća pitanja od značaja za uspješ-
nije djelovanje Unije, utvrđeni pri-
oritetni zadaci i zaduženja. 
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Savez paraplegičara i oboljelih od dječije paralize  
Unsko-sanskog kantona

“Vozim iako ne hodam  
– nastavak projekta”
Radionicama prisustvovalo 430 učenika. Veoma pozitivne 
reakcije nastavnika, učenika ali i šire javnosti

Aktivnosti našeg saveza u pro-
teklom periodu bile su foku-
sirane na nastavak projekta 

“Vozim iako ne hodam”, s obzirom 
na to da se u ljetnom periodu sma-
njuju ostale aktivnosti iz objektiv-
nih razloga.

U maju ove godine imali smo ta-
kmičenje u spretnosti vožnje za osobe 
s invaliditetom, o čemu smo izvije-
stili i u prethodnom broju časopisa 

Paraplegija i Mi, a potom smo kre-
nuli u pripremu realizacije druge 
faze projekta, čiji je cilj podizanje 
svijesti kod mladih, budućih vozača 
o važnosti odgovornog i savjesnog 
ponašanja u saobraćaju.

Projekt smo nastavili kroz održa-
vanje interaktivnih radionica s učeni-
cima završnih razreda srednjih škola 
u bosanskohercegovačkom entitetu 
Federacija Bosne i Hercegovine. U 

oktobru smo održali devet radionica 
u pet općina: Velikoj Kladuši, San-
skom Mostu, Žepču i Zavidovići-
ma po dvije radionice te u Bihaću 
jednu radionicu.

Prezentatorica u održanim radi-
onicama bila je upravo osoba koja je 
u mladosti doživjela tešku saobra-
ćajnu nesreću, nakon koje je ostala 
u stanju paraplegije, i koja je kroz 
svoju priču prezentirala iskustvo koje 
joj je prouzrokovalo invaliditet naj-
težeg oblika te u diskusijama odgo-
varala na pitanja učesnika radionice 
o problemima saobraćajnih nesreća 
i posljedicama koje one donose. Na-
glasak rada u radionicama bio je na 
činjenici da mladi vozači, budući i 
sadašnji, rijetko razmišljaju o okol-
nostima koji dovode do saobraćajnih 
nesreća, posebno o faktorima na koje 
možemo lično utjecati, kao što je vo-
žnja pod utjecajem alkohola i opoj-
nih droga, nepoštivanje ograničenja 
brzine, korištenje mobilnih telefona 
u toku vožnje i sve druge radnje koje 
smanjuju i ometaju koncentraciju u 
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toku vožnje. Također, naglašena je i 
neophodnost upotrebe sigurnosnog 
pojasa, i to ne samo zbog zakonskih 
sankcija nego i iz aspekta znača-
ja sigurnosti vozača, s obzirom na 
to da korištenje sigurnosnog poja-
sa znatno umanjuje težinu povrede 
prilikom saobraćajnih nezgoda, koje 
mogu prouzrokovati i drugi vozači, 
učesnici u saobraćaju, statistički i u 
praksi dokazano.

Zadovoljni smo odzivom uče-
nika i nastavnog osoblja ovim ra-
dionicama, kojima je prisustvovalo 
gotovo 430 učenika. Naišli smo na 
veoma pozitivne reakcije učenika i 
nastavnog osoblja ali i šire javnosti u 
ovim sredinama koja je bila upozna-
ta s našom aktivnošću. Novembar je 
predviđen za obuku ostalih osoba s 
invaliditetom koje nisu bile obuhva-
ćene obukom u dosadašnjim aktiv-
nostima, a čiji je invaliditet nastao 
upravo nakon saobraćajnih nesreća. 
Kontinuiran rad na ovom projektu 
nastavljamo i u decembru a cilj nam 
je da naše djelovanje ostvarimo u 
svim kantonima Federacije Bosne 
i Hercegovine i da, prema planu, 
održimo do kraja godine pedeset 
radionica na ovu temu. 

U našim programskim planovi-
ma zacrtali smo da ovaj projekt bude 
“stalan” i da svake godine održava-
mo radionice na ovu temu sa što više 
učesnika, tj. nastojat ćemo da radi-
onice organiziramo pred učenicima 
završnih razreda svih srednjih škola 
u Bosni i Hercegovini. Također, na-
stavit ćemo i s takmičenjima – ispi-
tima spretnosti vožnje automobila za 
osobe s invaliditetom kako bi projekt 
i dalje imao oba segmenta: teoret-
ski i praktični, a da na takmičenjima 
naši učesnici pokažu svoje znanje i 
vještinu, ali i da nauče ono što nisu 
dovoljno znali ili da steknu iskustva 
koja nisu imali u vožnji. Takmičenja 

se uvijek završavaju i lijepim druže-
njima, susretima drugova i poznani-
ka i novim poznanstvima.

Projekt uspješno provodimo za-
hvaljujući našim aktivistima ali i 

zahvaljujući ključnom elementu – 
finansijskoj podršci federalnog Mi-
nistarstva rada i socijalne politike iz 
djela prihoda ostvarenih po osnovu 
naknada od priređivanje igara na sreću.
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Udruženje paraplegičara i oboljelih od dječije paralize Doboj Jug

Aktivnosti iz Udruženja 
U prethodnom periodu Udruženje je nastavilo sa svojim 
aktivnostima prema planu i programu rada za 2018. godinu.

Sjednice organa Udruženja
Nakon što je održana redovna 

sjednica Nadzornog odora i sjed-
nica Upravnog odbora, sazvana je 
i održana i XVI redovna skupšti-
na Udruženja na kojoj su, između 
ostalog, razmatrani i usvojeni iz-
vještaji o radu i provođenju plani-
ranih aktivnosti. Također, usvoje-
na i Odluka o povećanju članarine 
na 20 KM godišnje, kao i Odluka 
o učlanjenju u članstvo Koalici-
je organizacija osoba s invalidite-
tom Zeničko-dobojskog kantona 
(KOOSI ZDK). Sjednica je radila 
u kvorumu, od jedanaest zastupni-
ka bilo je prisutno devet zastupni-
ka. Sjednici je prisustvovala Elvira 
Bešlija, generalni sekretar Saveza.

Projektne aktivnosti – 
Potpisani ugovori za dva 
vrijedna projekta
U proteklih četrnaest godina is-

pisivali smo svijetle stranice novije 
povijesti naše lokalne zajednice u 
kojoj smo ostavili nemjerljivi trag, 
kako po svemu onome što smo radili 
i stvarali tako naročito po onome što 
nas je, kao ranjivu kategoriju ljudi, 

izdiglo u sami vrh naših udruženja. 
Potajno i hrabro prije četrnaest go-
dina usudili smo se i pokrenuli se, 
malo po malo stvarali predispozi-
cije da nam bude bolje, nametnuli 
smo se lokalnoj zajednici sa samo 
jednom porukom – da smo i mi 
dio nje, ali u svemu ovome, mi smo 
poodavno prešli općinsku razinu, 
jer smo prepoznatljivi po širenju 
pozitivnih priča, a brojni projekti, 
vrijedni više hiljada maraka, im-
plementirani su na ovom prosto-
ru zahvaljujući našem angažmanu 
i upornosti. Jedan od primjera je 

činjenica da je Udruženje nedavno 
potpisalo dva projekta, veoma važna 
za osobe s invaliditetom, čija je vri-
jednost 14.000 KM.

U septembru smo u Sarajevu pot-
pisali ugovor u vrijednosti od 10.000 
KM za odobreni projekt “Podrška 
i osnaživanje osoba s invaliditetom 
kroz poljoprivrednu proizvodnju” 
sa Federalnim ministarstvom rada 
i socijalne politike iz sredstava di-
jela prihoda ostvarenih u budžetu 
Federacije Bosne i Hercegovine 
po osnovu naknada za priređivanje 
igara na sreću.

Sa sjednice XVI skupštine Udruženja



IZ SAVEZA

PARAPLEGIJA i MI • decembar 2018 • god. V • br. 14. • 15

U oktobru smo potpisali ugo-
vor za projekt “Inicijativa za razvoj 
sporta za osobe s invaliditetom” s 
Ministarstvom za ljudska prava i 
izbjeglice Bosne i Hercegovine čija 
je ukupna vrijednost 4.000 KM. Im-
plementacija ovog projekta planirana 
je u drugom kvartalu 2019. godine.

Projekt “Podrška i osnaživanje 
osoba s invaliditetom kroz poljopri-
vrednu proizvodnju”, koji finansira 
Federalno ministarstva rada i soci-
jalne politike, već je u fazi imple-
mentacije i već smo našim člano-
vima osigurali nabavku plastenika i 
vrtnih freza prilagođenih osobama s 
invaliditetom. Održan je prvi radni 
sastanak radne grupe na kojem se 
diskutiralo o izradi liste članova koji 
trebaju dobiti opremu. Također se 
raspravljalo i o mogućim dobavlja-
čima prema kojima bi se slali upiti 
za ponude. Upiti za dostavu ponuda 
poslani su na adrese nekoliko do-
bavljača od kojih smo dobili odgo-
vore, njihove ponude za realizaciju 
našeg projekta.

Prikupljene ponude analizirala 
je naša komisija, koja je onda oda-
brala najpovoljniju i najkvalitetniju 
ponudu dobavljača – firmu “Nerma-
ris” d.o.o. podružnica “Prometal” iz 
Gračanice, koja je ponudila najnižu 
cijenu kvalitetnih plastenika s opre-
mom i vrtnih frezi.

Iako Ministarstvo još nije upla-
tilo dogovorena i odobrena sredstva, 
implementacija projektnih aktivnosti 
u poodmakloj je fazi. Nakon što je 
komisija odabrala najpovoljniju po-
nudu za dostavu opreme, pristupilo 
se potpisivanju ugovora s dobavlja-
čem opreme.

Članovi udruženja, kojima će biti 
dodijeljeni plastenici, izvršili su sve 
pripreme zemljišta i ovih dana do-
bavljač je započeo isporuku i mon-
tažu plastenika s opremom. 

Na osnovu objavljenog Javnog 
poziva FPRZOI za dodjelu novča-
nog stimulansa za upošljavanje osoba 
s invaliditetom (OSI) aplicirali smo 
sa zahtjevom za zapošljavanje jedne 
osobe s invaliditetom u Udruženje 
na određeno vrijeme. 

Ostale aktivnosti
• Na inicijativu predstavnika 

vojne baze EUFOR-a, koja 
je smještena u Doboju, 17. 
7. 2018. godine u kancelariji 
Udruženja upriličen je zaje-
dnički sastanak predstavnika 
vojne baze EUFOR-a i pred-
stavnika našeg Udruženja. 

Sastanku su prisustvovala tri 
predstavnika EUFORA i če-
tiri naša predstavnika i tom 
prilikom upoznali smo pred-
stavnike EUFOR-a s našom 
situacijom, stanjem i potreba-
ma. Sastanak je protekao u 
prijatnoj atmosferi na obo-
strano zadovoljstvo.

• Šest članova našeg Udruženja 
prisustvovalo je konferenciji 
“Jednakost za sve, naša sud-
bina je u našim rukama” na 
temu ljudskih prava osoba s 
invaliditetom u Bosni i Her-
cegovini, a koju je organizi-
rao Savez civilnih žrtava rata 
Zeničko-dobojskog kantona u 
sklopu projekta koji finansira 

Projekt Lutrije BiH - Osnaživanje OSI kroz poljoprivrednu proizvodnju (nabavka 
plastenika i vrtnih frezi)
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Ministarstvo za ljudska prava 
i izbjeglice Bosne i Hercego-
vine. Konferencija je održana 
u hotelu “A–A” u Jelahu 28. 
9. 2018. godine.

• Imajući u vidu da je u toku 
izrada budžeta Općine Doboj 
Jug za 2019. godinu, aktiv-
no smo se uključili u njego-
vu izradu i Službi za budžet, 
finansije i privredu predali 
smo zahtjev-prijedlog za ko-
rištenje budžetskih sredstava 

Općine za narednu 2019. go-
dinu s pratećom dokumenta-
cijom. Nadamo se pozitivnom 
ishodu naših prijedloga.

• U sklopu programa zajed-
ničkih aktivnosti sa NVO 
“MyRight”, program 2018–
2021, učestvovali smo na 
seminaru u Doboju u sklo-
pu ciklusa podizanja kapa-
citeta organizacija osoba s 
invaliditetom, čija je svr-
ha da sve koalicije i članice 

organizacija osoba s invalidi-
tetom imaju jedinstveno ra-
zumijevanje člana 24. Kon-
vencije Ujedinjenih nacija o 
pravima osoba s invalidite-
tom i komentara Komiteta 
Ujedinjenih nacija o pravu 
na inkluzivno obrazovanje.

Sportsko-društvene 
aktivnosti
U sklopu “Martovskih sveča-

nosti” i Dana općine Doboj Jug, 
a u organizaciji našeg Udruženja, 
održano je sportsko takmičenje re-
vijalnog karaktera u elektronskom 
pikadu i šahu. 

Ekipa našeg Udruženja učestvo-
vala je i na XIV kantonalnim sport-
skim igrama paraplegičara i oboljelih 
od dječije paralize Zeničko-doboj-
skog kantona, na kojima smo ostva-
rili zapažene rezultate.

U okviru projekta “Sudjelovanje u 
životu zajednice s drugima pod jed-
nakim uvjetima”, koji je finansijski 
podržala naša općina, kroz imple-
mentaciju “Lokalnog akcionog pla-
na u oblasti invalidnosti” (LAPI-a), 
usvojenog od strane Općinskog vije-
ća a u organizaciji Udruženja para-
plegičara i oboljelih od dječije para-
lize Doboj Jug, održano je sportsko 
takmičenje revijalnog karaktera za 
osobe s invaliditetom i jednodnev-
no druženje. Takmičenju su pored 
članova udruženja iz Doboj Juga 
prisustvovale i ekipe iz udruženja 
Lukavac i Zenica, kao predstavnici 
RVI. Nakon sportskog dijela na-
stavljeno je jednodnevno druženje 
uz zajednički ručak i uz bogat kul-
turno-zabavni program.

Naša ekipa učestvovala je i na 
Sportskom rekreativnom takmiče-
nju paraplegičara koje je održano 
u Lukavcu.

S predstavnicima EUFOR-a

Kantonalne sportske igre u Zenici
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Udruga paraplegičara i oboljelih od dječje paralize  
Livanjskog kantona (Kantona 10)

Aktivno djelovanje  
na više frontova
Koalicije organizacija osoba s invaliditetom Kantona 10 
– “Zajedno možemo” nastavlja sa svojim aktivnostima

Nakon ljetnih od-
mora nastavljena 
je uspješna sarad-

nja svih članica Koalicije 
organizacija osoba s in-
validitetom Kantona 10 
– “Zajedno možemo” u 
kojoj zajedno pokuša-
vamo rješavati probleme 
koje tište roditelje djece s 
poteškoćama, kao i same 
osobe s invaliditetom. 

U toku su sljedeći pro-
jekti Udruge:

• “Ruka prijatelj-
stva”, čiji je pokro-
vitelj i finansijer 
Federalno mini-
starstvo zdravstva. 
Cilj ovog projek-
ta je unapređe-
nje zdravstvenog 
stanja stanovni-
štva radi liječenja 

oboljenja djece / omla-
dine pružanjem sveobu-
hvatnih, kontinuiranih i 
integriranih zdravstve-
nih usluga, kao i socija-
lizacija osoba s invalidi-
tetom kroz ostvarivanje 
novih poznanstava u 
radu s fizioterapeutom. 
Specifični cilj je omogu-
ćavanje terapija u kuć-
nim uvjetima zbog ve-
like udaljenosti od same 
bolnice, a što onemogu-
ćava odlaske na redov-
ne terapije zbog nedo-
statka prijevoza i teškog 
socijalnog stanja samih 
obitelji djece i mladih 
s invaliditetom, bilo da 
se radi o članovima naše 
udruge ili ne. Uz stru-
čnu pomoć i nadgleda-
nje ljekara specijaliste Projekt fizikalne terapije – “Ruka prijateljstva“
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(fizijatra), fizioterapeut dva 
puta tjedno obavlja kine-
ziterapiju za šest korisni-
ka projekta u trajanju od  
šest mjeseci. 

• “Dopusti-Mi” – Dan otvo-
renog performansa u stilu 
timskog i individualnog – mi 
osobe s invaliditetom, čiji je 
pokrovitelj i finansijer Fede-
ralno ministarstvo kulture 
i sporta. Ovim projektom 
želimo senzibilizirati širu 
zajednicu za osobe s inva-
liditetom upravo kroz kul-
turno-zabavnu manifestaciju 
naziva “Dopusti-Mi”. Ova 
kulturno-zabavna manife-
stacija proizašla je iz potrebe 
da sve sposobnosti i intere-
se mladih / osoba s invali-
ditetom, ne stavljajući ih u 
čvrste okvire već osluškujući 
njihove interese, podijelimo 
u nekoliko segmenata kao 
što su: performans, glazba, 
ples i vizualne i zvučne in-
stalacije. Kroz performan-
se i projekciju istovreme-
no želimo postaviti pitanje 
dostupnosti kulturnih sa-
držaja osobama s invalidi-
tetom, a njigovom živom 
izvedbom istodobno ponu-
diti odgovore upravo samim 
učešćem osoba s invalidite-
tom u tim performansima. 
U projekt nim aktivnostima, 
radionicama (“program unu-
tar programa“) polaznicima 
pružamo svu podršku veza-
no za ostvarenje njihovog 
performansa a istovremeno 
im omogućujemo razvijanje 
organizacijskih sposobno-
sti, međusobnu komunika-
ciju, suradnju s drugima, s 
osobama bez invaliditeta te 
smanjujemo pitanja izolacije 

i marginalizacije na prosto-
ru Kantona 10.

• “AKS – Afirmacija – Komuni-
kacija – Suradnja” – pokrovi-
telj i finansijer je Ministarstvo 
rada, zdravstva, socijalne skrbi 
i prognanih Kantona 10. Cilj 
projekta je doprinijeti stva-
ranju prilika za osnaživanje 
roditelja djece s poteškoćama 
u razvoju (djece s invalidite-
tom) te kroz edukativne radi-
onice, uz pomoć stručnjaka, 
dobiti ojačane roditelje koji 
mogu ostvariti dobru vezu u 
odnosu prema svom djetetu, 

roditelje koji su motivirani u 
odgoju djeteta s poteškoća-
ma te, razmjenom iskustava 
s drugim roditeljima, rodi-
telje koji su stekli osjećaj da 
nisu sami sa svojim proble-
mima. Projekt je zamišljen 
kao edukacija za 75 rodite-
lja djece s poteškoćama u ra-
zvoju s područja Kantona 10 
(Livno, Tomislavgrad, Drvar, 
Kupres, Glamoč). Planirano 
je pet interaktivnih radionica, 
koje će se održati od novem-
bra 2018. do kraja februara 
2019. godine.

Projekt fizikalne terapije u kući
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Udruženje paraplegičara i oboljelih od dječije paralize Lukavac

Održano prvo sportsko takmičenje 

Naše Udruženje apliciralo je 
na Javni poziv koji je raspi-
sao Fond za profesionalnu 

rehabilitaciju i zapošljavanje oso-
ba s invaliditetom 24. septembra 
2018. godine, s obzirom na to da 
planiramo zaposliti osobu sa 100% 
invaliditetom. Očekujemo da ćemo 
ubrzo dobiti (nadamo se pozitivan) 
odgovor na našu aplikaciju za upo-
šljavanje osobe s invaliditetom.

Naš predstavnik aktivno je uče-
stvovao u radu Koalicije organi-
zacija osoba s invaliditetom Tu-
zlanskog kantona. U prostorijama 
Informativnog centra za osobe s 
invaliditetom “IC Lotos” iz Tuzle 
od aprila do oktobra 2018. godine 
održan je niz sastanaka predstav-
nika Koalicije organizacija osoba s 
invaliditetom Tuzlanskog kantona s 
Mirsadom Hodžićem, direktorom 
Zavoda zdravstvenog osiguranja 
Tuzlanskog kantona, i njegovim 
saradnicima. Povod ovih sastana-
ka bio je zajedničko usaglašavanje 
prijedloga Liste ortopedskih i dru-
gih pomagala koje osobe s invali-
ditetom Tuzlanskog kantona do-
bijaju uz participaciju ili potpuno 
učešće Zavoda.

Nakon dugih sastanaka i muko-
trpnih pregovora uspjeli smo do-
govoriti da se u Listu ortopedskih 
pomagala i drugih poveća učešće 
ZZO za mehanička kolica i anti-
dekubitalni jastuk te da se na listu 
prava stave i urinarni kondomi, koji 

do sada nisu bili na listi sanitarnih i 
ortopedskih pomagala. Na sastanku 
je dogovoreno da će konačni pri-
jedlog Liste biti dostavljen Koaliciji 
organizacija osoba s invaliditetom 
Tuzlanskog kantona na uvid pri-
je nego se uputi na upravni odbor 
ZZO na usvajanje. 

Na jednom od posljednjih sasta-
naka radne grupe razgovaralo se o 
predstojećim aktivnostima, sastan-
cima i dogovorima s predstavnicima 
Zavoda za zdravstveno osiguranje 
TK u vezi s posebnim programom 
kojim će se nastojati osigurati odre-
đeni broj elektromotornih kolica za 
osobe s invaliditetom.

Udruženje paraplegičara i obo-
ljelih od dječije paralize Lukavac 

19. 8. 2018. godine organiziralo je i 
održalo Sportsko-rekreativno dru-
ženje osoba s invaliditetom 2018. 
na jezeru Modrac – Lukavac. Pro-
jekt smo realizirali uz pomoć Opći-
ne Lukavac koja je finansirala ovo 
sportsko takmičenje.

Takmičenje je održano u pika-
du, šahu i bilijaru. Na takmičenje 
smo pozvali udruženja osoba s in-
validitetom s područja cijele općine 
Lukavac i udruženja iz Tuzle, Ze-
nice, Sarajeva i Doboj Juga. Budu-
ći da je ovo naša prva organizacija 
takmičenja i druženja ovog tipa, 
zadovoljni smo odzivom učesnika 
i nadamo se da će ovo sportsko- 
-rekreativno druženje osoba s inva-
liditetom prijeći u tradiciju. 

S naših prvih sportskih igara



IZ
 SA

VE
ZA

20 • PARAPLEGIJA i MI • decembar 2018 • god. V • br. 14. 

Udruga paraplegičara Hercegovačko-neretvanskog kantona

Ljetovanje na moru za naše članove

Budući da su u ljetnom periodu 
aktivnosti članova našeg Udru-
ženja iz objektivnih razloga pa-

sivnije, ovom prilikom izvijestit ćemo 
o organizaciji ljetovanja naših člano-
va u hotelu “Biokovka” u Makarskoj. 
Naši članovi već godinama ljetuju u 
ovom u potpunosti prilagođenom i 
namjenski izgrađenom hotelu za oso-
be s invaliditetom, posebno za oso-
be koje koriste kolica. Bez namjere 
da zvuči kao reklama, moramo istaći 
prednosti hotela “Biokovka” za osobe 
s invaliditetom, s obzirom na to da 
većina objekata na moru i plaže nisu 
prilagođeni osobama s invaliditetom, 
a konkretno na Jadranu izuzetno je 
malo takvih primjera. Hotel “Bio-
kovka” u potpunosti je prilagođen 
osobama s invaliditetom svih obli-
ka. Osim arhitektonski prilagođenog 

objekta i njegovog sadržaja, hotel po-
sjeduje i vlastitu plažu s liftom koji 
omogućuje pristup moru osobama 
s invaliditetom koja koriste invalid-
ska kolica, a što je velika prednost i 
mogućnost za kupanje i plivanje, koji 
su, opet, jedan od važnijih segmenata 
fizikalne rehabilitacije. 

Ovog ljeta naša Udruga omogu-
ćila je ljetovanje na moru, u “Biokov-
ki”, za osamnaestero naših članova, 
koji su uživali u svim blagodatima 
morskog ambijenta, od kupanja u 
moru, odmora u hotelskim sobama, 
preko društvenih igara i zabave, do 
sunčanju na prekrasnoj plaži uz sav 
potreban mobilijar. Treba napome-
nuti da od hotela do centra Makarske 
postoji uređena i pristupačna šetni-
ca, uz samo more, tako da smo često 
koristili tu pogodnost da odemo do 

centra, uživamo u šetnji i boravku, 
pogotovo u predvečerje, u sadržajima 
koje nudi centralni dio Makarske.

Naši članovi prezadovoljni su 
ovim odmorom, koji uz fizikalno- 
-rehabilitacioni faktor ima i veliki 
društveno-socijalni značaj ili, što bi 
narodski rekli – imali smo odmor 
za tijelo i dušu. Mnogi članovi naše 
Udruge nemaju često priliku za su-
sret tokom godine, tako da prilikom 
korištenja pogodnosti odmora na 
moru mnogi se ponovo sretnu, druže 
i osjećaju sretno i zadovoljno.

Na kraju, svi članovi koji su ima-
li mogućnost korištenja godišnjeg 
odmora u Makarskoj smatraju da 
je za taj ugođaj najzaslužniji Mar-
ko Ravlić, predsjednik Udruge koji 
ovu aktivnost provodi već nekoliko 
godina u kontinuitetu.
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Udruženje paraplegičara i oboljelih od dječije paralize Zenica

Projekti, humanitarne akcije, izleti
bez obzira na ljetnu sezonu i vrijeme godišnjih odmora, 
uspjeli smo ostvariti više aktivnosti značajnih za naše 
članove i udruženje

Naše udruženje kontinuirano 
radi na provedbi ciljeva i za-
dataka iz svog Plana i pro-

grama rada. U proteklom periodu, 
bez obzira na ljetnu sezonu i vrije-
me godišnjih odmora, uspjeli smo 
ostvariti više aktivnosti značajnih za 
naše članove i udruženje.

Nastavak realizacije 
projekta “Djeca uče o 
osobama s invaliditetom”
Završena je realizacija radionica 

– igraonica u okviru projekta “Djeca 
uče o osobama s invaliditetom” koje 
su se održavale od 22. do 25. oktobra 

2018. godine u igraonici Multiplex 
Ekrana. Družili smo se s djecom iz 
osnovnih škola “Vladimir Nazor”, 
“Mak Dizdar”, “Edhem Mulab-
dić” i “Meša Selimović” i tom pri-
likom ih kroz igru i druženje bliže 
upoznali s invaliditetom. Djeca su 
imala priliku upoznati se s različitim 

Druženje s djecom
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vrstama invaliditeta, počevši od oso-
ba koje koriste invalidska kolica do 
osoba koje koriste bijeli štap ili pri-
čaju znakovnim jezikom. Ono što 
nas je pozitivno iznenadilo jeste to 
koliko su djeca već bila upućena u 
pojmove vezane za invaliditet, kao 
i njihova radoznalost i spremnost 
na veću edukaciju koju su iskazali 
postavljajući razna pitanja iz obla-
sti invaliditeta. Osim što smo bili 
otvoreni za sva njihova pitanja, dali 
smo djeci priliku da pokušaju kori-
stiti bijeli štap ili invalidska kolica 
kako bi stekli pravi utisak o oso-
bama s invaliditetom. Želimo za-
hvaliti i nastavnom osoblju. Ovo 
je uisti nu bilo lijepo i korisno dru-
ženje, u kojem smo našim mladim 
naraštajima pokazali kako su i oso-
be s invaliditetom dio ovog društva 
te da i mi zajedno s njima možemo 
aktivno učestvovati u svim sferama 
života. Nastavit ćemo promovirati 
program kroz igru i druženje, jer 
jednaki smo u različitostima, a to 
se uči od malih nogu.

Humanitarne akcije

Budimo humani – omogućimo 
život dostojan čovjeka:  
“Moja kuća”
U moru apela, koji svaki na svoj 

način ocrtava današnju zbilju Bo-
sne i Hercegovine, naše udruženje 
odlučilo je da pokuša pomoći na-
šem članu kvadriplegičaru Ređibu 
Đelaliću. Svako ima svoju životnu 
priču a mi ćemo ovu pokušati saže-
ti u nekoliko rečenica. Snaga, želja 
– sve nestaje u trenutku kada nas 
pogodi nesreća ili bolest, kao što se 
desilo s Ređibom kada je doživio 
saobraćajnu nesreću s umalo kob-
nim ishodom. Zadobio je frakturu 

Donirani računari

Humanitarna akcija “Moja kuća”



IZ SAVEZA

PARAPLEGIJA i MI • decembar 2018 • god. V • br. 14. • 23

vratne kičme koja znači kvadriple-
giju ili tzv. vezanost za krevet. Sli-
jedi borba za život i dug oporavak, 
pri čemu uspijeva nastaviti živjeti 
životom dostojnim čovjeka. Nje-
govu snagu i želju prepoznaje jedna 
divna duša, koja se bezrezervno i s 
ljubavlju daje i ulazi u Ređibov ži-
vot i postaje njegova supruga. Me-
đutim, život je nekad zaista okrutan 
i nepravedan, jer njegova saputnica 
obolijeva od teške bolesti i, nažalost, 
vječno napušta Ređiba. Ali život ide 
dalje i Ređib želi imati svoj dom, ži-
vjeti načinom o kojem svaka osoba 
sanja, a u skladu s mogućnosti koje 
mu njegovo fizičko stanje dopušta. 
Želi da selidbe od nemila do ne-
draga zamijeni sigurnim domom, 
koji će zvati svojom kućom. Zato 
smo putem naše stranice organizi-
rali humanitarnu akciju i time pru-
žili mogućnost svima da učestvuju i 
da zajedničkim snagama omogući-
mo Ređibu Đelaliću mjesto za koje 
može reći “moja kuća”. 

Donacija računara
Danas je naše Udruženje primilo 

donaciju od pet računara s pripada-
jućom opremom HP 7030 od Mi-
krokreditne organizacije “Partner” 
Tuzla. Pristup internetu i lakša do-
stupnost informacija cilj je koji naše 
udruženje nastoji osigurati populaciji 
osoba s invaliditetom. Izražavamo 
veliku zahvalnost MKO “Partner”, 
koja se pokazala kao društveno od-
govorna organizacija i nadamo se da 
će i u budućnosti znati prepoznati 
potrebe osoba s invaliditetom. 

Izlet članova Udruženja
U sklopu planskih aktivnosti u 

organizaciji Udruženja paraplegi-
čara i oboljelih od dječije paralize 

organiziran je izlet za članove na 
poznatom izletištu Smetovi. Glavni 
cilj nam je bio da se članstvo oku-
pi i razmijeni pozitivna iskustva, 
da se članovi informiraju o trenut-
nim aktivnostima u Udruženju te 
da prikupe informacije o uočenim 
problemima kako pojedinačnim 
tako i zajedničkim. Naravno, glavna 
zadaća, osim istaknutog, jeste dru-
ženje te međusobno upoznavanje 
jer kontinuirano radimo na prošire-
nju članstva i boljem organiziranju. 
Druženje smo obogatili i malom 
zabavom – takmičenje u bacanju 
slobodnih bacanja za djelomično 
pokretne članove, ali i za korisnike 

invalidskih kolica. Nije nam smetalo 
što nemamo pristup terenu, mada 
se i o tome moglo voditi računa, ali 
majstori smo i improvizacije pa smo 
iskoristili praznu korpu za smeće. 
Zašto praznu? Odgovor gdje odlažu 
svoje otpatke trebali bi dati brojni 
izletnici koji posjećuju ovu lijepu 
destinaciju. Pobjednici su nagrađeni 
simboličnim novčanim nagradama 
a sve je pretvoreno u dobru zabavu. 
Osim šetnje, svježeg zraka i divnog 
pogleda u kojem su mnogi od nas 
uživali, na kraju smo se osvježili i 
ručali u predivnom ambijentu izleti-
šta i poznatom zeničkom restoranu. 
Do sljedećeg druženja!

Izlet – druženje

Izlet – zabava
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Značaj funkcionalne rehabilitacije za 
osobe s povredom kičmene moždine
Pacijent, kao centralni subjekt, nije i ne smije biti 
isključivo osoba o čijem će medicinskom stanju liječnici i 
rehabilitanti raspravljati, nego jednak, ako ne i najvažniji 
član rehabilitacionog tima. 

Rehabilitacija je kontinuiran i 
koordiniran proces, koji po-
činje nastupom bolesti ili po-

vrede i traje do postizanja društve-
ne uloge koja odgovara životnim 
težnjama i željama osobe. Svjetska 
zdravstvena organizacija definira 
rehabilitaciju kao korištenje svih 
sredstava usmjerenih na umanjenje 
utjecaja onesposobljavajućih stanja 

i omogućavanje osobama s invali-
ditetom postizanje optimalne soci-
jalne integracije. 

Tri perspektive u vezi s dobrim 
rehabilitacijskim procesom uključuju: 

• razmatranje svih aspekata ži-
vota pojedinca, 

• prepoznavanje pojedinca kao 
primarnog fokusa u procesu 
rehabilitacije i 

• osiguranje kontinuiteta i po-
vezanih intervencija u svim 
sektorima zdravstva.

Multidisciplinarni pristup 
Kada se radi o povredama ki-

čmene moždine, specijalista fizi-
kalne medicine i rehabilitacije je 
najčešće taj koji upravlja timom i 
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odgovoran je za brigu o svojim pa-
cijentima. Pri tome, blisko surađuje 
s drugim medicinskim disciplinama 
i kada rehabilitacija postane glavni 
interes kliničke aktivnosti, predvodi 
multidisciplinarnu suradnju. Ostali 
članovi tima biraju se isključivo na 
osnovu zahtjeva koji su nastali kao 
rezultat medicinskog stanja paci-
jenta, a to su najčešće: 

• Fizioterapeuti – najčešće se 
fokusiraju na funkciju do-
njih ekstremiteta i prona-
laze rješenja za poteškoće s 
mobilnošću;

• Okupacioni terapeuti – naj-
češće se bave gornjim ekstre-
mitetima i pronalaze rješenja 
za poteškoće u obavljanju ak-
tivnosti svakodnevnog života;

• Medicinska sestra / njego-
vatelj – bave se problemima 
disfunkcije crijeva i mjehura;

• Psiholog – bavi se emocio-
nalnim i bihejvioralnim pro-
blemima, kao i bilo kakvim 
potencijalnim kognitivnim 
disfunkcijama;

• Logoped – bavi se problemom 
narušenog govora i gutanja;

• Socijalni radnik – fokusira 
se na probleme u porodici i 
društvenoj zajednici pacijenta.

Napomena:
Redovni sedmični, odnosno mje-

sečni sastanci svih članova tima olak-
šat će rad i ubrzati tok rehabilita-
cije, kako u korist samog pacijenta 
i članova njegove porodice tako i u 
korist zdravstvenog osiguranja. 

Funkcionalna 
rehabilitacija
Pacijent, kao centralni subjekt, 

nije i ne smije biti isključivo oso-
ba o čijem će medicinskom stanju 

liječnici i rehabilitanti raspravljati, 
nego jednak, ako ne i najvažniji član 
rehabilitacionog tima. Optimalni 

pristup rehabilitaciji podrazumijeva 
da je fokus na pacijentu i njegovom 
/ njenom stepenu funkcioniranja u 
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aktivnostima svakodnevnog života, 
a ne na medicinskoj dijagnozi. 

Posljednjih nekoliko decenija 
primarni fokus rehabilitacije kod 
velikog broja oboljenja, pa tako i 
kod povreda kičmene moždine, 
prebačen je sa tzv. laboratorijske 
medicine na fizikalnu i okupacio-
nu terapiju. Ove dvije vrste terapije 
postale su najvažnije karike rehabi-
litacionog procesa, s obzirom na to 
da direktno utječu na funkcional-
ne sposobnosti i povećavaju stepen 
samostalnosti pacijenta. Kratkoro-
čni i dugoročni funkcionalni ciljevi 
određeni su rezultatom ASIA testa 
procjene, uzimajući u obzir medi-
cinski i socijalni status i individu-
alni plan rehabilitacije. Osnovna 
pravila kojima se vodi funkcional-
na rehabilitacija su:

• što je više moguće povratiti 
senzornu i motoričku funkciju,

• spriječiti sekundarne kom-
plikacije i druge zdravstvene 
probleme,

• učestvovati u reintegraciji pa-
cijenta u društvenu zajednicu.

Važnost fizičke aktivnosti kod 
osoba nakon povrede kičmene mož-
dine s napretkom medicine, sve više 
dobija na značaju. Naučni izvještaj 
Saveznog odjela za zdravstvena i 
ljudska prava SAD-a 2018. godine 
potvrdio je smjernice američkog 
Ministarstva zdravstva i humanih 
resursa iz 2008. godine, a koje uklju-
čuju minimalno:

150 minuta 
sedmično

aerobne vježbe 
umjerenog 
intenziteta

2 dana 
sedmično

vježbe jačanja 
muskulature 

Također, u izvještaju se na-
vodi da je “sve veći broj dokaza 
koji upućuju na to da fizička ak-
tivnost poboljšava funkciju hoda, 
miši ćnu snagu i funkciju gornjih 
eks tremiteta za osobe s povredom 
kičmene moždine”.

Cilj funkcionalne rehabilitacije 
za osobe nakon povrede kičmene 
moždine definira se za svaku osobu 
posebno, prateći nivo lezije i osta-
le karakteristike povrede. Jedna od 
osnovnih prednosti fizikalne i oku-
pacione terapije je ta što se može 
obavljati kako u bolničkim tako i u 
kućnim uvjetima. Dobar fiziotera-
peut prilagodit će pristup i program 
rehabilitacije za svakog pacijenta 
posebno, vodeći se vrstom povrede 
(npr. različit je pristup ako se radi o 
nepotpunoj ili potpunoj leziji kičme-
ne moždine ili ako se radi o povre-
di na vratnom ili lumbalnom dijelu 
kralježnice) i ciljevima koje pacijent 
može i želi postići. 

Bitno je napomenuti da je odnos 
fizioterapeuta i pacijenta najčešće du-
gotrajan, tako da je vrlo važno dopu-
stiti pacijentu da se osjeća ugodno, 
postupati s poštovanjem, motivirati 
pacijenta i pružati informacije koje 
će pomoći pri donošenju odluka u 
daljnjem toku rehabilitacije. 
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Važnost kondicionog treninga za 
osobe s povredom kičmene moždine
Elvira Muhić, magistar fizikalne terapije

Gotovo jedna od četiri zdrave mlade osobe s 
paraplegijom ne uspijeva postići očekivane vrijednosti 
nivoa potrošnje kisika na testiranju snage mišića gornjih 
ekstremiteta, a koje su minimalno potrebne za obavljanje 
mnogih bitnih aktivnosti svakodnevnog života

Prednosti svakodnevnog trenin-
ga, kao sastavnog dijela zdra-
vog načina života relativno 

zdrave populacije, svima su poznati. 
Međutim, kada se radi o osobama s 
određenim stepenom invalidnosti, 
svaki zdravstveni profesionalac, ali i 
sam pacijent, na određena odstupa-
nja od standardnih vrijednosti treba 
obratiti posebnu pažnju – pogotovo 
prilikom osmišljavanja programa 
vježbi, ali i tokom svakog treninga 
bez obzira na njegovu učestalost. 

Osobe s povredom kičmene 
moždine silom prilika vode se-
dentarni način života, što objašnja-
va njihovu lošu tjelesnu kondiciju i 
povećan rizik od nastanka kardio-
vaskularnih oboljenja i smrti. Go-
tovo jedna od četiri zdrave mlade 
osobe s paraplegijom ne uspijeva 
postići očekivane vrijednosti nivoa 
potrošnje kisika (VO2) na testiranju 

snage mišića gornjih ekstremiteta, 
a koje su minimalno potrebne za 
obavljanje mnogih bitnih aktivno-
sti svakodnevnog života. 

Pored toga, disfunkcija i ne-
pravilan rad sistema organa vrlo 
su česta pojava kod osoba koje su 
preživjele povredu kičmene mo-
ždine. U zavisnosti od nivoa lezije, 
promjene na koje se treba obratiti 
posebna pažnja su: 

• nepravilan rad srca i perifer-
ne cirkulacije, 

• (ne)adekvatan odgovor auto-
nomnog nervnog sistema na 
vanjske ili unutrašnje podra-
žaje uz genitourinarnu dis-
funkciju i 

• narušen mišićnoskeletni in-
tegritet. 

Da problem bude veći, opci-
je vježbanja osobama s povredom 

kičmene moždine dosta su ograni-
čenije u odnosu na osobe bez inva-
liditeta, dolazak do željenih rezul-
tata znatno je sporiji ili ponekad u 
potpunosti nedostižan, a rizici za 
odugovlačenje, izbjegavanje tre-
ninga i gubitak motivacije vrlo su 
visoki i dugotrajni.

Kondicioni trening
Mnoga istraživanja objavljena 

tokom proteklih godina ukazala su 
na potrebu da i osobe s povredom 
kičmene moždine, bez obzira na 
tok rehabilitacije, što prije tre-
baju usvojiti naviku svakodnev-
nog treniranja. Opcije vje žbanja, 
koje se spominju u velikom broju 
istraživanja, najčešće su se odno-
sile na trening očuvane musku-
lature gornjih ekstremiteta i/ili 
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stručni saradnici
elektrostimulacija mišića za odre-
đeni pokret ispod nivoa lezije. Takve 
vrste treninga vrlo su važne, ali 
definitivno nedovoljne.

Dobra kondicija ili izdržlji-
vost sposobnost je izvođenja neke 
aktivnosti duži vremenski period 
bez smanjenja njene efikasnosti. 
Drugim riječima, dobra kondicija 
podrazumijeva savršenu suradnju 
kardiovaskularnog i respirator-
nog sistema da velikom brzinom 
dopreme dovoljnu količinu kisika 
u mišić koji je pod opterećenjem 
prilikom izvođenja velikog broja 
određenih ponavljajućih pokreta. 

Poremećaj funkcije respirator-
nog sistema koji se javlja kod oso-
ba sa povredom kičmene moždine, 
posebno kod onih s povredama na 
nivou vratne i gornjeg dijela grud-
ne kičme, povezan je s paralizom 
respiratornih mišića. Poremećaji 
rada inspiratornih mišića spreča-
vaju duboko disanje, što dovodi do 
dipneje i/ili plućnog kolapsa, dok 
slabi ekspiratorni mišići smanjuju 
sposobnost produktivnog kašlja i 
eliminacije sekreta iz pluća, što 
dovodi do učestalih respirator-
nih infekcija. 

Iz tog razloga možemo zaklju-
čiti da je samo obavljanje aktivno-
sti svakodnevnog života nedovolj-
no za očuvanje kardiovaskularne 
kondicije kod osoba nakon povrede 
kičmene moždine. Ako uzmemo 
u obzir općepoznatu činjenicu da 
povećana tjelesna aktivnost sma-
njuje rizik razvoja kardiovaskular-
nih bolesti, možemo zaključiti da 
je vrlo važno poticati takve osobe 
da vježbaju.

Preporuke za trening izdržlji-
vosti za osobe s povredom kičmene 
moždine ne razlikuju se značajno 
od savjeta usmjerenih prema općoj 
populaciji. Preporuke Američkog 
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generalni sekretar Saveza paraplegičara 
i oboljelih od dječije paralize Federacije 
Bosne i Hercegovine

Povodom Jubileja 40 godina od osnivanja Saveza, 
njegovog rada i opstajanja i u najtežim periodima, 
predstavljamo osobu koja je, doslovno, “konstanta” 
Saveza, osobu koja je 40 godina u Savezu, koja je jedan 
od inicijatora, osnivača Udruženja / Saveza, osobu koja 
zasigurno može najbolje našim čitaocima prezentirati 40 
godina postojanja Saveza, a to je gospođa Elvira Bešlija.

Elvira Bešlija rodila se u Sara-
jevu. Po zanimanju je prav-
nik i zaposlena je u Savezu 

kao generalni sekretar. Od svoje 14. 
godine u stanju je paraplegije. Živi 
porodičnim životom, ima oženjenog 
sina i prekrasnog unuka. Članica je, 
sa značajnom ulogom, svih relevan-
tnijih i reprezentativnijih asocijacija, 
koalicija i koordinacija osoba s in-
validitetom na nivou Bosne i Her-
cegovine, kao što su: VOIBiH for-
mirano od strane Vijeća Ministara 
BiH, VOOSI FBiH, bila je član Sa-
vjetodavnog odbora FBiH u okviru 
Projekta “Podrška razvoju politike u 
oblasti invalidnosti u BiH” (POI), s 
punom participacijom u radu učesni-
ca je raznih skupova svih nivoa (se-
minara, konferencija, okruglih stolo-
va i sl.). Također, auto rica je brošure 
“Specifične vještine za samostalan 

život osoba s fizičkim invalidite-
tom”, autorica “Analize sistemske 
diskriminacije osoba sa invalidite-
tom po osnovu uzroka invalidnosti 
između ratnih i neratnih OSI”, koju 
je objavila FSU u BiH, koautorica 
knjige “MI SMO TU – Analiza 
trenutnog stanja svih osoba sa in-
validitetom i mogućnosti njihovog 
zapošljavanja i samozapošljavanja u 
BiH” te autorica i koautorica mno-
gih analiza i preporuka koje tretiraju 
prava i položaj OSI. Bila je članica 
bosanskohercegovačke delegacije za 
prezentaciju “Izvještaja o provođe-
nju Konvencije Ujedinjenih nacija 
o pravima osoba sa invaliditetom u 
BiH” (Ženeva, mart 2017).

Slobodno se može reći, bez ima-
lo pretjerivanja, da je Elvira Bešlija 
glavni reprezentant osoba s inva-
liditetom sa stanjem paraplegije i 

oboljelih od dječije paralize u svim 
asocijacijama, koalicijama, delega-
cijama i tijelima na svim nivoima u 
Bosni i Hercegovini.

•	 Osnivanje Udruženja / Saveza 
– kako ste došli na tu ideju i ko 
su bili zagovaratelji i realizatori 
te ideje?

Grupa nas paraplegičara, koji smo 
bili na rehabilitaciji u Institutu za fi-
zikalnu medicinu i rehabilitaciju na 
Ilidži, družila se, razgovarala kako da-
lje, kako sebi pomoći. S obzirom na 
to da su već postojala udruženja sli-
jepih osoba i distrofičara, koja su se u 
praksi pokazala vrlo korisnim za svoje 
članove, Duško Filipan, Olga Gri-
zelj, Vesna Antunović, Miodrag Da-
vidović i ja dobili smo ideju, zajedno 
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Prvo nam je bilo važno da oku-
pimo one koji su ostali u stanju 
paraplegije i da međusobnom raz-
mjenom iskustava i znanja družeći 
se pomognemo jedni drugima. To 
nam je dobro išlo, mnogo ljudi se 
uključilo u organizaciju, bilo da su 
željeli biti samo članovi ili da aktiv-
no učestvuju u radu. Imali smo cilj 
i da ostvarimo prava koja su drugi 
ostvarili, a mi ne. Tu mislim prven-
stveno na pravo na naknadu za tuđu 
njegu i pomoć, koju naši članovi do 
tada nisu imali, osim kada su odlazili 
u penziju, dok su npr. distrofičari i 
slijepi imali to pravo i u slučaju da 
su u radnom odnosu. Uspjeli smo 
se izboriti za to pravo, kao i da naše 
“dijagnoze” uđu u pravo za povla-
sticu na oslobađanje od RTV takse, 
pa čak i negdje krajem osamdesetih 
i pravo na povlaštenu vožnju putem 
knjižica koje je izdavao naš Savez.

•	 Kakav je bio društveni tretman 
prema udruženjima osoba s in-
validitetom, budući da u to vri-
jeme nisu postojale nevladine 
organizacije (NVO)? 

Naravno, društveni tretman bio 
je drugačiji nego danas, kao što je 
sve bilo drugačije. Ako pod dru-
štvenim tretmanom možemo sma-
trati finansiranje, stanje je bilo ne-
uporedivo bolje. Redovno nas je 
finansirala Lutrija BiH, koja je po 
svojim pravilima finansirala mlade, 
sport, kulturu, umjetnost, pa tako i 
nas. Postojao je Savjet Lutrije, koji 
je raspoređivao sredstva, a u koji je 
s vremenom ušao i naš predstavnik.

Dobijali smo solidan iznos sred-
stava, koja je Savez, kao krovna or-
ganizacija, raspoređivao na udru-
ženja – članice po kriterijima (broj 
općina koje udruženje ima, broj 
članova i aktivnosti), s tim da je 
određeni procent ostajao Savezu za 

zajedničke aktivnosti, režijske tro-
škove za radne prostorije, zaposlene 
radnike, sjednice itd. To je funkcio-
niralo bez većih problema.

•	 Koji su tada bili glavni problemi 
paraplegičara?

Problemi zdravlja su uvijek ve-
liki, kao i sada, pristupačnost je bila 
neuporedivo lošija nego danas, po-
magala su bila nefunkcionalnija 
nego danas. 

Ali odnos samog sistema bio 
je toliko bolji da danas kao bajka 
izgleda poređenje o našim pravima 
na redovnu rehabilitaciju koliko 
vam treba i gdje želite (u granica-
ma Jugoslavije), pravo na pomagala 
bez učešća, na lijekove koji su nam 
neophodni za naše hronične sme-
tnje (urinarne, spazmolitike... itd.).

Međutim, imali smo veliki pro-
blem pristupačnosti, prijevoza. Sistem 
školovanja bio je sasvim drugačiji.

Zapošljavanje nije bilo kao ni da-
nas na nivou na kojem bismo želje-
li da jeste, mali broj članova nakon 
trauma kičme vraćao se na posao, 
uglavnom su ih “firme” slale u pen-
ziju. Međutim, bilo je naših člano-
va koji su, iako su teško kretali na 
štakama, radili u mnogim “firma-
ma” i zaradili penziju. Važno je na-
glasiti da su u to vrijeme zaposleni 
paraplegičari imali skraćeno radno 
vrijeme (4 sata), ali su primali puni 
iznos plaće (100%) i imali viši iznos 
tuđe njege i pomoći od onih koji su 
bili penzionirani, a iznos tuđe njege 
i pomoći iznosio je 60% od utvrđe-
nog prosjeka republičke plaće.

Porediti položaj osoba s inva-
liditetom u različitim sistemima, 
s obzirom na napredak tehnologi-
je, promjene svijesti kod svih lju-
di, nije baš zahvalno. Neke stvari 
koje sam navela i koje su nam jako 
važne danas ne postoje. Ali, opet, 

postoje neke druge stvari o kojima 
smo mogli samo zamišljati da će 
se desiti (liftovi, kose ravni, lagana 
kolica, program inkontinencije koji 
nije postojao... itd.).

•	 Da se vratimo organizaciji Save-
za. Kakva je bila struktura uprave 
i kao je to funkcioniralo?

Imali smo, naravno, zakone koji 
su propisivali kao se organizirati, 
pa smo tako imali Konferenciju, 

Elvira Bešlija, Vesna Antunović 
i prof. dr. Nadežda Zjuzin bili su 
među osnivačima Saveza
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predsjedništvo je imalo sedam čla-
nova i Nadzorni odbor.

U Konferenciji (današnjoj Skup-
štini) bili su predstavnici svih udru-
ženja, održavana je redovno jedan-
put godišnje, a po potrebi i češće.

Prvi predsjednik bio je Duško 
Filipan. Duško je bio iz Sarajeva i 
bio je zaista pravi entuzijast i voljan 
da napravi Udruženje. Nešto stariji 
od nas, s više znanja i iskustva, bio je 
pokretač mnogih važnih stvari. Uz 

nas je bila i dr. Nadežda-Nada Zju-
zin, a koliko se sjećam prvo pred-
sjedništvo bilo je u sastavu:

Duško Filipan, predsjednik, Mar-
ko Grizelj, potpredsjednik (supru-
ga mu je bila paraplegičar), Hrvoje 
Grabovac, dr. Nadežda Zjuzin, dr. 
Sonja Kosač (naša članica), Svetla-
na Kezić (Banja Luka) i Huso To-
palović (Goražde).

Ja sam bila tehnički sekretar, radila 
sam volonterski, u početku, naravno, 
od kuće, jer nismo imali prostorije 
za rad. S vremenom smo dobili dio 
prostora u jednoj velikoj kancelari-
ji s nekoliko drugih organizacija u 
općini Stari Grad, ali već početkom 
osamdesetih dobijamo prostorije u 
općini Novo Sarajevo, u kojem smo 
i dan danas. Još prije useljenja ulaz 
je prilagođen kolicima, koliko su lju-
di na našim prostorima tada uopće 
imali neke standarde o pristupačnosti.

•	 Kako je bilo tada raditi i sara-
đivati s udruženjima s obzirom 
na to da je Bosna i Hercegovina 
bila cjelovita republika u sasta-
vu SFR Jugoslavije (centralna i 
jedinstvena vlast). Tada je Savez 
“pokrivao” doslovno cijelu Bosnu 
i Hercegovinu. Kolika je bila sa-
mostalnost udruženja u ostalim 
gradovima i općinama?

Već sam navela kakav je bio način 
finansiranja. Saradnja je bila dobra, 
problemi za koje smo tada mislili da 
su veliki rješavani su uglavnom do-
govorima. Ne sjećam se da smo imali 
nekih značajnih turbulencija, ako se 
izuzmu povremene “smjene” pred-
sjednika od strane članova, ali nisu 
nikada utjecale na položaj Saveza, na 
naše aktivnosti. Napravila bi se ka-
drovska “gužva”, koja je uvijek bila 
opravdana, jer nekad ljudi zaborave 
zbog čega su zapravo u nekoj organi-
zaciji a članovi su baš reagirali na to.

Samostalnost udruženja bila je 
velika, imali su osigurana sredstva 
od Saveza i iz svojih sredina, ali 
nikada im se niko nije miješao u to 
koga biraju, koga delegiraju, šta žele 
i koliko žele nešto da rade. Jesu se 
oslanjali na Savez, podržavane su 
zajedničke akcije, ali to je logično, 
bili smo zajedno u svemu.

Imali smo zajedničke odlaske na 
more svake godine, Male olimpijske 
igre paraplegičara Bosne i Herce-
govine održavane su svake godine 
u drugom gradu, razna putovanja 
raznim povodima.

Imali smo stabilno finansiranje, 
a time i mogućnost da se više sasta-
jemo, upoznajemo, družimo. 

•	 Onda dolazi do onog što smo 
najmanje očekivali i željeli – rata, 
agresije na Bosnu i Hercegovinu 
nakon disolucije SFR Jugosla-
vije i proglašenja nezavisnosti 
Republike Bosne i Hercegovi-
ne, međunarodno priznate čla-
nice Ujedinjenih nacija. Savez 
je i u takvim, najtežim uvjetima 
nastavio s postojanjem i radom, 
iako u drugačijem obliku. Kako 
ste opstali i radili u tim gotovo 
nemogućim okolnostima?

U ratu nam je bilo jako teško. 
Kako smo bili u Sarajevu, koje je 
bilo pod vojnom opsadom, u kojem 
su ljudi ginuli i bili ranjavani – sve 
zlo koje se moglo dogoditi, dogo-
dio se i nama.

Nakon prvobitnog šoka, počeli 
smo se angažirati koliko smo mo-
gli. Ja sam, nekoliko dana pred sam 
početak rata, uspjela odnijeti na kri-
lu u velikoj kesi veći, važniji dio do-
kumentacije Saveza, velike sveske s 
evidencijom članstva, registracije, sve 
što sam mogla ponijeti. Moj sin je 
tada imao petnaestak godina i on me 
dovozio u kolicima na posao i tako 
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smo, a da toga nismo bili ni svjesni, 
očuvali mnogo važne dokumentacije.

Kancelariju nam je za svoje po-
trebe ubrzo preuzela Teritorijalna 
odbrana Bosne i Hercegovine, ali su 
nam je vratili nakon nekoliko mje-
seci, doduše, i nažalost, s dosta uni-
štene dokumentacije i opreme, ali to 
im ne možemo zamjeriti s obzirom 
na tadašnje stanje i okolnosti, a bile 
su tu i poplave, sve što rat i opsada 
donose, i tako je bilo svima.

U periodu rata počeli smo ra-
diti na osiguravanju humanitarne 
pomoći za naše sarajevske članove 
(jer smo objektivno bili ograničeni 
za druge teritorije) i tu je bio zna-
čajan angažman naših članova, koji 
su, srećom, bili “pokretni”, koliko 
je to moguće kod dječije paralize 
i određenih parapareza. To su bili 
Dževad Kamber, Mediha Šeremet, 

Mirza Hrustemović, Sejo Lakača, 
a ja sam opet radila papirologiju”, 
molbe, zahtjeve, telefonirala, nala-
zila članove koje smo mogli naći. 
Ljudi su se, naravno, i sami javlja-
li, tako je to nekako išlo, kako se u 
narodu kaže “dan za danom”. Naši 
članovi postali su i ratni vojni inva-
lidi i civilne žrtve rata, bilo ih je baš 
mnogo u to vrijeme. Uz preporuku 
određenih državnih struktura, uje-
dinili smo zakonito svoj rad, Savez i 
Udruženje Sarajevo, koje se useljava 
u Savez, jer je njihov prostor ostao 
na Grbavici, koja je bila okupirana.

Godine 1994., u skladu s instruk-
cijama resornih institucija vlasti, Sa-
vez i Udruženje Sarajevo razdvajaju 
se u tom formalnom smislu i počinju 
raditi kao i ranije, kao posebna prav-
na lica. Imali smo kadrovskih tur-
bulencija, rat je bio vrijeme kada su 

mnogi “izgubili kompas” i ponašali 
se neprimjereno i nezakonito, tako 
da smo se morali razići s takvim 
ljudima, koji su počeli, da kažem, 
pošteno a završili suprotno od toga.

U posljednjoj godini rata i opsa-
de Sarajeva 1995. Savez se okrenuo 
pokušaju kontakata s udruženjima, 
bilo je teško putovati, iz Sarajeva se 
išlo preko Igmana, pa gdje god se 
krene bilo je daleko. Ali imali smo 
entuzijasta, bio je tu Ognjen Deli-
begović, koji se učlanio kod nas u 
ratu, Milan Karišik, Husein Silajdžić, 
koji su prvi ispred Saveza krenuli da 
sastavljaju pokidane spone. Uspjeli 
smo od donacija kupiti automobil 
i to je uveliko olakšalo provođenje 
svih naših aktivnosti. I ja sam već 
krajem 1995. godine bila u Zenici, 
moj prvi izlazak iz Sarajeva s eki-
pom košarke u kolicima. Našli smo 

Međunarodna saradnja, Zagreb 
2006. Susret s hrvatskim 

predsjednikom Stjepanom Mesićem
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se s našim članovima, sretni da još 
postojimo, i odmah počeli praviti 
planove za daljnje aktivnosti. Šta 
više reći o tom ratnom periodu 
kada svi znamo kako je u takvim 
uvjetima bilo živjeti i preživjeti, a 
kamoli raditi, osim da smo uspjeli 
opstati i sačuvati Savez. Mogu se 
pohvaliti da čak ni u ratnom perio-
du Savez nije prestao s radom niti 
jedan dan. Na to sam i lično pono-
sna, bez lažne skromnosti.

•	 Promjene koje su se dogodile na-
kon ratnog perioda?

Nakon okončanja rata, naravno, 
došlo je do promjena. Jedna od njih 
je da se 1998. godine iz prostorija 
Saveza iselilo sarajevsko Udruženje, 
koje se vratilo u svoje prostorije na 
Grbavici, koje su imali i prije rata.

Savez ostaje gdje je i bio, pa poči-
njemo s pokušajima sanacije prosto-
rija i opreme, koliko su mogućnosti 
dopuštale. Tu su nam dosta pomogle 
razne međunarodne donacije koje 
su prepoznale značaj postojanja i 
rada Saveza. Ovdje govorim o tzv. 
fizičkim i materijalnim promjena-
ma koje su bile neminovne.

•	 Koje su se promjene dogodile 
nakon završetka rata i postepe-
ne normalizacije života i rada u 
Bosni i Hercegovini?

U ratnom periodu, krajem 1994. 
godine, na inicijativu ratnih vojnih 
invalida, koji su još bili u našem 
članstvu, dolazi do kadrovskih pro-
mjena i predsjednik Saveza postaje 
dr. Muhamed Mataradžija, tadašnji 
direktor Centra za paraplegije u Kli-
ničkom centru, današnjem KCUS-u.

Dr. Maratadžija umro je 2008. 
godine i od tada do danas naš pred-
sjednik UO je prof. dr. Mirsad Muftić. 
To su jedina dva poslijeratna pred-
sjednika Saveza. Ostale promjene 

u Savezu pratile su sve ostale dru-
štveno-političke promjene u Bosni 
i Hercegovini i morali smo se pri-
lagođavati novim uvjetima, načinu 
organiziranja, novim i drugačijim 
pravima, političkom uređenju, itd.

•	 Pomoć koju ste imali u prvim 
godinama i od koga?

U prvim godinama poslije rata 
još smo bili na neki način upućeni na 
humanitarnu pomoć, koja je podra-
zumijevala hranu, odjeću, korištena 
/ polovna ortopedska i funkcional-
na pomagala, ali smo bili sretni da 
ih dobijemo pa smo ih prepravljali, 
snalazili se na sve načine. Finansi-
ranje kao neko sistemsko rješenje 
nije postojalo, sporadično smo do-
bijali od našeg resornog Ministar-
stva određen iznos sredstava kojima 
smo nekako pokrivali osnovne tro-
škove. Sve je funkcioniralo na prin-
cipu stalnih obraćanja tadašnjim pri-
vrednim subjektima (onima koji su 
tada postojali), raznim inostranim 
NVO-ima, koje su provodile razne 
programe podrške u Bosni i Herce-
govini prema njihovim kriterijima.

“Navikli” da u ratu nemamo ništa, 
i ono malo što smo dobivali činilo 
nam se dobro. S vremenom se to, na-
ravno, promijenilo, i naše aktivnosti 
su se mijenjale i usmjeravale s pukog 
preživljavanja na veću socijalizaciju 
i sve što uz to ide. Pojednostavljeno 
rečeno, nakon rata nastavili smo rad, 
ali na takav način kao da smo krenuli 
od početka i napredovali i razvija-
li se do današnjeg, zavidnog nivoa.

•	 Osim organizacionih i finansij-
skih problema, na koje ste “glavne” 
probleme nailazili u svom radu u 
“novom”, poratnom periodu? 

Eh, sada je upitno je li to bio pro-
blem (za mene na određeni način je-
ste) što je Savez doživio strukturalnu 

reorganizaciju shodno novom admi-
nistrativnom uređenju poratne Bosne 
i Hercegovine i što se njegovo dje-
lovanje svelo na rad u samo jednom 
od bosanskohercegovačkih entiteta 
– Federaciji Bosne i Hercegovine, 
a koji je bio podijeljen na kantone 
kao samoupravne političke jedinice.

To nas je stavilo pred nove iza-
zove kako se organizirati, na kojem 
nivou, s kim. Imali smo udruženja 
koja su opstala i nakon rata – Go-
ražde, Sarajevo, Mostar i Zenica, dok 
su se neka podijelila još u ratu na više 
udruženja, naprimjer Udruženje Tu-
zla podijelilo se na udruženja Tuzla, 
Srebrenik i Lukavac. Dogovori su, 
naravno, počeli s onima koji su odr-
žali svoja udruženja, pa i s onima iz 
Tuzle. Ujedno smo pokrenuli osni-
vanje udruženja u dijelovima Fede-
racije u kojima nas nikako nije bilo, 
posebno u Bosanskoj Krajini, i tamo 
formiramo udruženje u Cazinu, pa 
u Sanskom Mostu i Velikoj Kladuši. 
Krenuli smo se povezivati prvo s na-
šim članovima u raznim općinama, 
odlaziti kod njih, dogovarati se. On-
dje gdje je članstvo iskazalo interes, 
odmah smo radili na osnivanju udru-
ženja. Tako su osnovana udruženja 
u Travniku, Zavidovićima, Varešu i 
Živinicama, koje je obuhvatilo i opći-
ne Kladanj i Banovići, Jajcu, novofor-
miranoj općini Doboj Jug, zatim u 
Livnu na kantonalnom nivou. Sva ta 
novoformirana udruženja donosila su 
na svojim osnivačkim Skupštinama 
odluke o pristupanju Savezu. Mi iz 
Saveza podržali smo sva udruženja 
u procesima organiziranja, izrađivali 
smo osnivačke akte (statute, odluke, 
itd.), finansijski podržavali troškove 
registracija, zavisno od potreba tih 
udruženja. Negdje je trebalo više 
podrške, negdje su članovi pokazali 
više inicijative i volje, pa je trebalo 
manje. Sve je do ljudi, kako se kaže. 
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•	 Spominjali ste da su u ratnom 
periodu članovi Saveza bili i pa-
raplegičari ratni vojni invalidi 
(RVI) i civilne žrtve rata (CŽR). 
Kada dolazi do “razlaza” članstva 
s RVI i zašto?

Do istupanja članova ratnih voj-
nih invalida dolazi u decembru 1995. 
godine. Razlog za istupanje je bio 
taj što su RVI procijenili da će svoja 
prava ostvariti brže i u većem obimu 
samostalno, što je bilo sasvim tačno. 
I danas je tako. Nakon uvida u per-
spektivu samostalne organizacije u 
sistemu u kojem se za RVI izdva-
jaju neuporedivo veća sredstva na 
svim nivoima i po svim osnovama, 
pri čemu se obim prava osoba s in-
validitetom regulira posebnim pro-
pisima, ratni vojni invalidi procije-
nili su da nemaju šta tražiti s nama, 
što se može smatrati pragmatičnim 
s njihovog aspekta i današnjeg isku-
stva. Imamo i danas određene obli-
ke saradnje s udruženjima RVI, ali, 
iskreno, to nije saradnja koja bi bila 
odgovarajuća za sve nas, jer je i za-
konodavac postavio takva mjerila u 
kojima smo mi tzv. “neratni inva-
lidi”, tj. mi iz udruženja – članica 
Saveza dovedeni u različite pozicije, 
koje nisu u skladu sa Konvencijom 
Ujedinjenih nacija o pravima osoba 
s invaliditetom, a naša država je pot-
pisala i ratificirala tu Konvenciju. Za 
to ne smatram da su “krivi” ni RVI 
ni CŽR, ali to je dovelo do toga da 
nemamo isti obim prava – elemen-
te diskriminacije, zvaničnu saradnju 
i zajedničko djelovanje kao NVO.

•	 Kakav je odnos nadležnih in-
stitucija i organa vlasti prema 
Savezu, prema članstvu koje se 
tretira kao “neratni invalidi”?

Imamo, zaista, raznih iskustava 
s vlastima. Nažalost, bilo je perio-
da kada je saradnja bila na niskom 

nivou, ali, srećom, i onih kada je to 
bilo bolje. U ratnom i poratnom pe-
riodu, promjenom političkog i dru-
štvenog sistema, počeli smo stvarati 
drugačije odnose saradnje. Pomalo 
zvuči neobično da smo u tom perio-
du bili bliži jedni drugima, ali tada 
su, i objektivno, mogućnosti nadlež-
nih vlasti bile mnogo manje. Svi smo 
doživjeli promjene, i ljudi i sistem, 
pa smo se prilagođavali. 

Posljednjih godina, pogotovo ot-
kako je Bosna i Hercegovina potpisala 
i ratificirala Konvenciju Ujedinjenih 
nacija o pravima osoba s invalidite-
tom i s mnogim izmjenama zakona 
koji su nekada bili pozitivni za nas 
a nekada ne, započeli smo, hajde da 
kažem, regularnu, zakonsku “borbu” 
s nadležnim vlastima za naš status u 
društvu, za primjenu međunarodnih 
akata i domaćih zakona i propisa, a 
sve u cilju da budemo u potpunosti 
ravnopravni u društvenoj zajednici 
u kojoj živimo i da se izborimo za 
što kvalitetniji život naših članova.

•	 Jesu li promjene u zakonodav-
stvu zadovoljavajuće?

Institucionalni okvir zadužen 
za provedbu propisa o pravima na 
materijalnu podršku i zaštitu osoba 
s invaliditetom u bosanskohercego-
vačkom entitetu Federacija Bosne 
i Hercegovine različit je i složen, s 
obzirom na to da se prava tih oso-
ba ostvaruju po nekoliko zakona i 
na više nivoa vlasti. 

Najčešće i najgrublje krše se prava 
u oblasti socijalne zaštite, zdravstva, 
arhitektonskih barijera, obrazovanja, 
prava na dostupnost informacija, rada 
i zapošljavanja. U oblasti socijalne 
zaštite i zdravstva najizraženija je 
diskriminacija između osoba s in-
validitetom po osnovu uzroka na-
stanka invaliditeta. Može se nazva-
ti i “različitošću među jednakima”.

Diskriminacija je najizraženija u 
pravima koja se ostvaruju u obliku 
novčanih davanja, pa potom i u či-
tavom spektru različitih oblika ma-
nje vidljive ali stvarne diskriminacije 
(ortopedska i sanitarna pomagala, 
pravo na besplatne sve lijekove i 
rehabilitaciju, do obilježja o pred-
nostima pristupu javnih / admini-
strativnih usluga u zdravstvenim ili 
općinskim službama, itd.).

Na ovom planu ma šta radili, ni-
smo postigli gotovo ništa i za našu 
Vladu smo često “nevidljiva grupa 
građana”. Svi sve znaju, svi sve ra-
zumiju, ali, barem do danas, ne žele 
to ni pokušati promijeniti. 

•	 Konvencija Ujedinjenih nacija o 
pravima osoba s invaliditetom – 
koliko je realno, u praksi, promi-
jenila stanje osoba s invaliditetom 
u Bosni i Hercegovini, odnosno 
u njenim entitetima i kantonima?

Nažalost, u stvarnom životu Kon-
vencija nije donijela ono što smo od 
nje očekivali. U Bosni i Hercegovini 
prava se ne ostvaruju u mjeri koja 
omogućava život dostojan čovjeka, 
diskriminacija u mnogim životnim 
segmentima itekako je prisutna, kao 
što sam već rekla. Ostaje nam i da-
lje da se uporno i dosljedno borimo. 
I, zašto ne priznati, smatram da je 
Konvencija Ujedinjenih nacija uza-
lud donesena, potpisana i ratificirana 
od strane Bosne i Hercegovine kad 
većina zakona nije usklađena s Kon-
vencijom, a neki zakoni nisu uskla-
đeni ni s ustavnim građanskim pra-
vima osoba s invaliditetom, nažalost.

•	 Znamo da postoji Zakon o nevla-
dinim organizacijama (NVO-ima), 
koji se nije pokazao dobrim za 
osobe s invaliditetom, u kojem 
ima diskriminirajućih odredbi, 
u kojem su “svrstane” sve vrste i 
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oblici društvenog organiziranja. 
Također, već duži period javno se 
zagovara donošenje posebnog za-
kona za organizacije osoba s inva-
liditetom; ima li nagovještaja da 
će i kada bi moglo do toga doći?

Naše organizacije u poratnom 
periodu registrirale su se u Sudu, a 
potom u Ministarstvu pravde Fede-
racije Bosne i Hercegovine ili nje-
nih kantona, u zavisnosti od nivoa 
organiziranja a na osnovu Zakona o 
udruženjima građana koji je donesen 
1995. godine. Prva promjena nastu-
pila je 2002. godine kada se donosi 
Zakon o udruženjima i fondacija-
ma bosanskohercegovačkog entite-
ta Federacija Bosne i Hercegovine. 
Međutim, ovim Zakonom pitanje 
osnivanja i rada organizacija osoba s 
invaliditetom nije uopće normirano, 
čime su organizacije osoba s invali-
ditetom stavljene u isti položaj u po-
gledu osnivanja, rada i finansiranja s 
drugim nevladinim organizacijama 
(hobističkim, sportsko-rekreativnim 
i drugim), koje najčešće promoviraju 

i zastupaju ciljeve i interese manjeg 
društvenog značaja, odnosno poje-
dinaca i manjih grupa, što u odnosu 
na njihov značaj i ulogu u društvu 
nije prihvatljivo. Kada govorimo o 
nevladinim organizacijama i udruže-
njima, kojih prema procjenama ima 
oko 12.000 (!) u Bosni i Hercego-
vini, važno je napomenuti kako se 
ova zaista velika cifra udruženja ne 
odnosi samo na one “najvidljivije” 
koji se bave zaštitom prava određe-
nih grupa, kao što su osobe s invali-
ditetom, razvojem nauke i kulture, 
ljudskih prava ili zaštitom životne 
sredine, već da veliki broj tih orga-
nizacija čine i sportski klubovi, itd. 
Tu je, naravno, i veliki broj organiza-
cija koje osnivaju ratni vojni invalidi 
na svim nivoima. Ove organizacije 
uglavnom su, u poređenju s ostalim 
organizacijama osoba s invalidite-
tom, čiji invaliditet nije uzrokovan 
ratnim djelovanjima, u mnogo bo-
ljem položaju, po svakom pitanju. 

Cijeneći potrebu reguliranja po-
voljnijeg statusa naših organizacija, 

Vijeće organizacija osoba s invalidi-
tetom (VOOSI), čiji je član i osni-
vač naš Savez, pokrenulo je inicija-
tivu donošenja Zakona o OOSI. U 
početnoj saradnji s našim resornim 
Ministarstvom utvrđen je tekst “Za-
kona o organizacijama i reprezen-
tativnim organizacijama osoba s 
invaliditetom i civilnih žrtava rata”.

Dugi niz godina radilo se na 
pokretanju procedure donošenja 
ovog Zakona, a izradi se pristupilo 
prošle godine i dijelom je posto-
jala saradnja između Ministarstva 
rada i socijalne politike i Organi-
zacija osoba s invaliditetom. Me-
đutim, tekst Nacrta Zakona, koji 
je upućen u parlamentarnu proce-
duru, nije usaglašen s prijedlozima 
OOSI u Federaciji. 

Nacrt Zakona upućen je u parla-
mentarnu proceduru s nekim odred-
bama koje ozbiljno zabrinjavaju 
organizacije osoba s invaliditetom, 
zbog čega je urađena Inicijativa da ga 
je potrebno povući iz parlamentarne 
procedure prije nego što se o njemu 

Dodjela priznanja – Sportske igre 
Saveza, Mostar, 2004.
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pokrene rasprava, te da se doradi 
u saradnji s organizacijama osoba 
s invaliditetom na koje se odnosi.

•	 Šta mislite o mnogobrojnosti 
NVO, posebno onih “duplira-
nih i izmišljenih” udruženja za 
isti ili sličan oblik invaliditeta?

Postoje veoma ozbiljne NVO 
koje se bave pitanjem invaliditeta, 
u saradnji sa OOSI. U tom kontek-
stu možemo reći i da postoji veliki 
broj novonastalih organizacija koje 
se bave pitanjem invaliditeta. Lično, 
nemam ništa protiv tih novoformi-
ranih udruženja i organizacija ako 
iskreno zastupaju prava osoba s in-
validitetom bilo kojeg oblika, ali je 
činjenica da postoji mnogo “duplih” 
organizacija, udruženja, kojima je, 
čini mi se, jedini cilj da se bore sami 
za sebe i svoj položaj (da budu “na 
budžetu”, imaju svoju kancelariju, 
auto...) i da se u praksi i ne bore za 
ono za što su se registrirali i koje 
iza sebe nemaju ni značajniji broj 
članova. Postoje i one organiza-
cije osoba s invaliditetom koje se 

formiraju radi jednokratnog cilja, za 
koji dobiju sredstva putem nekog 
projekta, i nestanu. Štete nanose 
svima, posebno samim osobama s 
invaliditetom i organizacijama koje 
ih štite. Danas je veoma popular-
no osnivati udruženja koja poma-
žu, štite ili šta već rade za osobe s 
invaliditetom. To je veoma štetna 
pojava u kojoj kratkotrajno profi-
tiraju osnivači, a dugoročno gube 
osobe s invaliditetom, kojima su 
ugroženi i egzistencija i ostala prava, 
jer u toj poplavi raznih zastupnika 
naših prava ni država ne može da 
se snađe, a moglo bi se reći da joj 
to i odgovara, jer ima izgovor za 
svoj nerad i pasivan odnos prema 
osobama s invaliditetom. Udruže-
nja koja okupljaju osobe s istim ili 
sličnim tipom invaliditeta daleko 
su najbrojnija kad je riječ o djeci, 
pa je bezbroj novih udruženja ro-
ditelja, zastupnika i šta sve ne djece 
koja imaju neki oblik invaliditeta.

Jednostavnije rečeno, previše je 
registriranih organizacija i udruže-
nja od kojih su mnogi nepotrebni, 

jer nemaju nikakvu realnu potrebu 
za postojanjem, a pogotovo nemaju 
reprezentativnost u predstavljanju i 
zastupanju osoba s invaliditetom.

•	 Koja rješenja smatrate najboljim 
po pitanju NVO-a i zastupanja 
osoba s invaliditetom?

Donošenjem novog Zakona o or-
ganizacijama osoba s invaliditetom, 
ali zakona koji bi argumentirano, 
putem načina finansiranja i drugim 
mjerama – npr. načinom formiranja 
i registracije udruženja, “filtrirao” sve 
te mnogobrojne NVO-e tako da po-
maže i komunicira sa zaista repre-
zentativnim NVO-ima, koje zaista 
u praksi zastupaju interese osoba s 
invaliditetom a koje danas nije teško 
prepoznati, zasigurno bi se korektno 
uredila ova oblast a mnoge “organi-
zacije i udruženja” nestali bi sami od 
sebe, jer prema sadašnjem, važećem 
zakonu tri osobe mogu formirati i 
registrirati udruženje osoba s invali-
ditetom a da nemaju ni desetak čla-
nova, a i ti članovi mogu biti upitni 
s aspekta invaliditeta.

Redakcija Glasila, promocija  
1. broja u općini Doboj Jug
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•	 Osnovni programski ciljevi i 

zadaci Saveza – uspješnost rea-
lizacije, prema Vašem mišljenju 
i argumentima?

Do afirmacije i razvoja politike 
zaštite osoba s invaliditetom i ostva-
rivanja prava kao jednog od najosjet-
ljivijih i najsloženijih pitanja socijalne 
politike jednog društva ne može se 
doći bez jasnog društvenog pristupa 
i saradnje organizacija koje okuplja-
ju osobe s invaliditetom i nadležnih 
organa vlasti u svim segmentima so-
cijalne / društvene politike.

Ja sam od osnivanja u Savezu kao 
aktivist i sekretar, u početku volon-
terski, a nakon rata dugo sam na po-
ziciji generalnog sekretara Saveza, i 
to kao zaposlenik – profesionalno. 
Mnogo radim na svim pitanjima 
od značaja za naše članove, Savez i 
udruženja – članice, ali i za sve osta-
le kategorije osoba s invaliditetom 
kroz učešće u zajedničkim organi-
ma, koalicijama i drugim oblicima 
zajedničkog djelovanja osoba s in-
validitetom. Imam iskustvo koje je 
nekad presudno u brzini i kvalitetu 

reagiranja, u određenim situacija-
ma, na problem i njegovo rješavanje. 
Naravno, smatram da treba što više 
uključivati mlade osobe i pomoći im 
da se uključe i rade, ali i oni mora-
ju shvatiti da je sve prethodno po-
stignuto i sačuvano “neko” morao 
uraditi prije njih i to na teži način.

•	 Briga o članstvu – kako i na koji 
način uspijevate pomoći mno-
gobrojnim članovima s obzirom 
na to da Savez sačinjava šesnaest 
udruženja iz bosanskohercego-
vačkog entiteta Federacija Bosne 
i Hercegovine?

Naša briga o članstvu je stalna 
i vodi se na različite načine. Orga-
ni Saveza i ja u tom smislu djelu-
jemo u skladu s nadležnostima, jer 
udruženja također imaju svoje nad-
ležnosti i obaveze. Ali veoma često 
članovi zovu pojedinačno da im se 
riješi neko pitanje, da ih podržimo u 
ostvarenju nekog prava, i tu, naravno, 
uvijek uradim sve što znam i mogu. 
Primjera radi, mjesecima sam radi-
la na rješavanju pitanja naknada za 

članove invalide rada, nosila njihove 
dokumente na sve instance, ali uspjelo 
je i to mi je najveća satisfakcija. Di-
rektno sam učestvovala u donošenju 
Zakona o osnovama socijalne zaštite 
i utvrđivanju naknada za tuđu njegu 
i pomoć, jer kao takve postojale su 
samo u Kantonu Sarajevo. Naravno, 
tu je i Zakon o zapošljavanju osoba 
s invaliditetom, Zakon o igrama na 
sreću, itd. Provela sam dosta vremena 
lobirajući u Parlamentu da se mnoga 
pitanja i problemi riješe u našu korist 
i iz tih aktivnosti nemam baš ugodna 
sjećanja. Ljudi pričaju da vam žele 
pomoći, da razumiju da ste upravu, 
ali kad dođe do toga da se to i uradi, 
često politika ili drugi interesi rade 
po svom, ne uvažavajući ni ono što 
su obećali ili čak i potpisali!

•	 Poznato je da je Savez pokrenuo 
sportske igre paraplegičara i obo-
ljelih od dječije paralize koje su 
od bosanskohercegovačkog nivoa 
prerasle do međunarodnog i po-
stale najznačajnije i najmasovnije 
igre te vrste u regionu. Vi ste ini-
cijator tih igara i imate najveću 

UN, Ženeva, 2017.
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zaslugu što su sportske igre do-
stigle današnji nivo i reprezenta-
tivnost u okviru paraolimpijskog 
sporta. Pojasnite našim čitaocima 
kao je sve to “krenulo”, razvijalo 
se i dostiglo današnji visoki nivo.

Shvatajući ogroman značaj i utje-
caj sporta za naše članove, Savez je 
u proteklih petnaest godina u Sara-
jevu, Mostaru i Zenici vrlo uspješno 
organizirao sportske igre paraplegi-
čara i oboljelih od dječije paralize, 
s veoma dobrim učešćem i rezulta-
tima. Ja sam svih ovih godina bila 
zvanično rukovodilac igara i, kako 
ste rekli, inicijator i jedan od ‘motora’ 
čitave organizacije, od ideje do rea-
lizacije. Ulažemo ogroman trud da 
igre uspiju, što je veoma zahtjevno 
stoga što nemamo adekvatnu finan-
sijsku podršku države, koja zanema-
ruje da su naše sportske igre među-
narodnog karaktera, najznačajnije i 
najmasovnije u regionu. 

Igre su, i pored mnogih proble-
ma i teškoća, uvijek bile organizi-
rane tako da učesnici imaju dobar 
smještaj i sve ostale potrebne uvjete. 

Organiziranjem dugi niz godina 
Međunarodnog otvorenog prven-
stva – sportskih igara paraplegiča-
ra, uspostavljena je čvrsta saradnja 
sa srodnim savezima iz zemalja re-
giona: Hrvatske, Slovenije, Make-
donije, Srbije i Crne Gore, čiji su 
takmičari stalni učesnici igara koje 
naš Savez organizira, a postigli smo 
da na sportskim igrama učestvuju i 
sportisti-paraplegičari s cijele teri-
torije države Bosne i Hercegovine, 
što nije beznačajno s obzirom na sve 
političke turbulencije u našoj državi.

Kao priznanje za naše organizi-
ranje Međunarodnih sportskih iga-
ra, već nekoliko godina savezi pa-
raplegičara iz zemalja regiona, čiji 
takmičari dolaze u Bosnu i Herce-
govinu, pozivaju naše takmičare / 

ekipe na takmičenja koja oni orga-
niziraju u svojim zemljama. Ekipe 
Saveza, sastavljene od takmičara 
iz udruženja – članica, redovno su 
učesnici ovih takmičenja i postižu 
značajne rezultate.

Činjenice da smo već petnaest 
godina (2004–2018) uspješno or-
ganizirali Međunarodno otvoreno 
prvenstvo i sportske igre te da smo 
u 2018. godini potvrdili kontinui-
tet i tradiciju i postigli najviši nivo 
organiziranja govore dovoljno same 
po sebi. Vjerujem da će se uspostav-
ljena tradicija ovih sportskih igara 
nastaviti i da će bar zadržati, ako ne 
i poboljšati, dostignuti nivo.

•	 Za kraj, da rezimiramo: kakva 
je razlika u “modelu” Saveza, a i 
udruženja, prije rata – za vrijeme 
rata – danas?

Zanimljivo je napraviti pore-
đenje u razlozima pa i u modelima 
udruživanja prije rata i poslije rata, 
kako eto sada mi stariji dijelimo i 
naše vlastite živote.

Naši prvobitni razlozi za udru-
živanje u organizaciju paraplegičara 
ipak su bili prvenstveno da se dru-
žimo, idemo na more zajedno, na 
sportske igre, razna društvena sa-
stajanja i to su bili sjajni načini re-
socijalizacije. Ljudi koji su dolazili 
nama, već u stanju paraplegije, ra-
zočarani, depresivni s osjećanjem da 
su jedini takvi na svijetu, vrlo brzo 
su mijenjali svoje stavove, postaja-
li optimističniji i lakše se nosili sa 
svim nedaćama koje nas prate ot-
kako “osvanemo ujutro”. 

U ratnom periodu udruživanje je 
bilo isključivo borba za preživljivanje 
i nastojanje da sačuvamo kontinuitet 
postojanja Saveza, u čemu smo uspje-
li, a o tom periodu sam već govorila.

Danas su brige naših organizaci-
ja mnogo veće, zakonska regulativa 

nije dobra ili se ne provodi i tu ula-
žemo ogromne napore, radimo po-
sao države, što ranije nije bio niti je 
mogao biti slučaj. Danas nama olah-
ko prepuštaju bitke koje ne bismo 
trebali voditi da sistem funkcioni-
ra. Ovdje mislim na, recimo, prava 
na ortopedska i sanitarna pomagala 
koja su po kantonima dramatično 
različita, s lošim rješenjima. Tako 
da kad dobijemo donaciju odne-
kud iz “bijelog” svijeta u rabljenim 
pomagalima, ona vrlo brzo budu 
podijeljena jer ljudima trebaju, ne 
dobivaju ih od države, a nemaju ni 
sredstva da ih kupe.

I ima još nešto baš čudno, samo 
se pravimo da to ne vidimo. Danas 
su ljudi našli dodatne “interesne 
poticaje” i na silu žele biti osobe 
s invaliditetom, žele koristiti ono 
malo prava i prinadležnosti koje 
imamo. Najočitiji primjer je dobi-
janje “znaka pristupačnosti”, koji 
se koristi za parkiranje vozila koje 
je paraplegičarima, faktički, orto-
pedsko pomagalo, ali tu veliki dio 
krivice snosi i nadležna vlast i nje-
ne institucije, koje taj međunarod-
ni znak izdaju i osobama kojima to 
nije potrebno, koje nemaju visok 
stepen invaliditeta, koji ne koriste 
kolica i koji to nigdje u Evropi ne 
bi dobili. Lično poznajem čovjeka 
koji se kreće bez ikakvih pomagala, 
bez ikakvih smetnji i koji na auto-
mobilu koristi znak pristupačnosti, 
predviđen za osobe s invaliditetom 
koja koriste kolica, bez imalo stida, 
koji nosi štake u gepeku svog au-
tomobila pa ih uzme kad su gužve 
u nekom redu i glumi “invalida” da 
ga ljudi puste “preko reda”!

Takvih je zasigurno bilo manje 
ranije, ali i kriterij za dobijanje znaka 
pristupačnosti je bio vrlo rigorozan, 
ustvari ispravan i prilagođen među-
narodnim pravilima.
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– Pozorište mladih prilagođeno 
osobama s invaliditetom
Pozorište mladih, prilagođeno osobama 
s tjelesnim invaliditetom, slijepim i 
slabovidnim osobama, kao i osobama sa 
slušnim i intelektualnim poteškoćama. 

Premijernim izvođenjem in-
kluzivne predstave “Svirala”, 
prema tekstu Ahmeta Hro-

madžića i u režiji Alene Džebo, u 
kojoj igraju i djeca s poteškoćama, 
a u koprodukciji Udruženja “Život 
sa Down sindromom” i Pozorišta 
mladih, svečano je 11. septembra 
2018. godine otvoreno rekonstru-
irano Pozorište mladih. Predstava 
je rađena u koprodukciji u okviru 
projekta “Kultura pripada i meni”, 
čiji se završetak očekuje u decem-
bru ove godine. 

Nakon potpisivanja Memoran-
duma o saradnji na projektu “Kultu-
ra pripada i meni” u martu ove go-
dine između Ministarstva kulture i 
sporta Kantona Sarajevo, Udruženja 
“Život sa Down sindromom” FBiH 
i Pozorišta mladih Sarajevo, krajem 
augusta završena je rekonstrukcija 
Velike sale te radovi na adaptaciji 
pozorišnih fotelja, prilaza, foajea, 

ulaza u zgradu pozorišta, kabina, 
toaleta i garderoba. U narednom 
periodu očekuje se produkciono i 
estetsko prilagođavanje umjetničkih 
izvedbi u Pozorištu mladih Sarajevo. 

Udruženje “Život sa Down sin-
dromom” Federacije Bosne i Her-
cegovine, vođeno činjenicom da je 
kultura medij koji doprinosi bržem 
procesu razvoja, učenja i kulturnog 
ostvarivanja djece i mladih s Down 
sindromom, te da im učešće u kultur-
nim dešavanjima omogućava bogatiji 
i aktivniji život, kao i samostalnost, 
u partnerstvu s Pozorištem mladih 
Sarajevo implementiralo je projekt 
“Kultura pripada i meni”. 

Pozorište mladih Sarajevo prva 
je institucija kulture koja je ispu-
nila obavezu koju je država Bosna 
i Hercegovina preuzela ratificira-
jući Konvenciju o pravima osoba s 
invaliditetom, a to je da kao javna 
ustanova učini sve kako bi i osobe 

s invaliditetom mogle uživati u 
kulturnim sadržajima.

Ovaj projekt osigurava ispunjenje 
osnovnog od ljudskih prava – pravo 
na pristupačnost. Pristup, kretanje i 
učestvovanje u izvođačkoj umjetno-
sti dostupni su svima kroz infrastruk-
turno-tehničku audio-informativnu i 
vizuelno-komunikacijsku adaptaciju i 
rekonstrukciju. Pozorište mladih Sa-
rajevo prva je institucija kulture koja je 
osigurala pristupačnost po svjetskim 
i domaćim standardima. Završetkom 
druge faze radova – infrastrukturne 
razumne prilagodbe Pozorišta – sve-
čano se otvara prilagođeno pozorište 
i najavljuje nova faza radova na prila-
gođavanju izvođačkih i audio-vizule-
nih umjetničkih ostvarenja u produk-
cijskom i vizuelno-komunikacijskom 
pogledu, te edukaciji umjetničkog 
ansambla za estetsko prilagođavanje 
repertoarskih predstava, na čemu će 
se raditi u narednom periodu.
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Prilagođena sjedišta (za 
osobe sa smanjenom 
motoričkom sposobnošću)
Pozorište mladih Sarajevo prvo je 

pozorište u Bosni i Hercegovini koje je 
u potpunosti prilagođeno osobama s in-
validitetom. Tokom 2018. godine, kroz 
projekt “Kultura pripada i meni”, Po-
zorište mladih Sarajevo prošlo je kroz 
proces prilagodbe kako bi u predstava-
ma mogao uživati svaki ljubitelj teatar-
ske umjetnosti. Pozorište mladih Sa-
rajevo osigurava pristupačna mjesta za 

posjetioce pozorišta koji koriste kolica. 
Pozorište, također, nudi vertikalni lift, 
kao i prilagođene toalete.

Audiodeskripcija AD (za 
slijepe i slabovidne osobe)
Uz audiodeskripciju narator opi-

suje šta se dešava na sceni. Ako ste 
slijepa ili slabovidna osoba a želite 
pratiti audiodeskripciju, potrebno je 
samo da prilikom kupovine karata za-
tražite slušalice za AD prije početka 

predstave. Sve predstave Pozorišta 
mladih koje budu praćene audio-
deskripcijom imat će oznaku AD. 

CAP (za gluhe i  
nagluhe osobe)
Kako bi publika s oštećenim slu-

hom mogla potpuno uživati u pred-
stavi, Pozorište mladih osiguralo je 
posebno mjesto u sali za titlove. Pri-
likom rezervacije ili kupovine kara-
ta potrebno je da odaberete mjesta 
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u XI redu od broja 8 do broja 15 i u 
XII redu od broja 8 do broja 16. Sve 
predstave Pozorišta mladih koje budu 
praćene titlovima imat će oznaku CAP.

Projekt je za Pozorište mladih 
Sarajevo finansiralo Ministarstvo 
kulture i sporta Kantona Sarajevo, 
a za Udruženje Vlada Švicarske.

Izjave:
“Ovo je naš dokaz da smo mi za 

pravu, a ne deklarativnu inkluziju. Pro-
jekt je od značaja ne samo za kultu-
ru već i za mlade, edukaciju i zdravi-
je društvo u cjelini”, ističe kantonalni 

ministar Mirvad Kurić, čije je mini-
starstvo finansiralo ovaj projekt.

 “Za inicijativu i finansijsku po-
dršku ovom projektu zaslužan je 
ministar Mirvad Kurić. U skladu 
s našim estetskim diskursom i re-
pertoarskom politikom trudimo se 
da pokažemo da kultura ne treba 
da poznaje granice ili ograničenja”, 
istakla je prof. dr. Lejla Panjeta, di-
rektorica Pozorišta mladih Sarajevo.

“Ovaj projekt od iznimne je va-
žnosti. Potpuno smo prilagodili jedno 
pozorište, primjenjujući EU standarde 
koji su ga učinili jedinstvenim u regiji. 
Pokazali smo model kojim se sve javne 

ustanove u kulturi moraju okrenuti i 
šire razmišljati o svojoj publici”, navela 
je Sevdija Kujović, predsjednica Udru-
ženja “Život sa Down sindromom”.

Između ostalih, zahvalnicu za zna-
čajan doprinos u implementaciji ovog 
zahtjevnog projekta dobio je i Koordi-
nacioni odbor udruženja osoba s invali-
ditetom Kantona Sarajevo. Zahvalnicu 
u ime Koordinacionog odbora preu-
zeo je njegov predsjednik Fikret Zuko. 

Tekst: Sevdija Kujović, Udruženje 
“Život sa Down sindromom” FBiH, i 
http://www.pozoristemladih.ba/no-
vosti/pocetak-sezone-prilagodjeno-

pozoriste-mladih-sarajevo/161

Predstava “Svirala” (lijevo, gore) – Kenan 
Kovačević (18) igra pticu koja se u predstavi 
zove Kos Planinski. “Moj lik je dobar, nježan, 
fin i odlučno leti. On voli čitati ljubavne ro-
mane i uvijek sa sobom nosi knjigu.” U skladu 
sa svojim likom Kenan poručuje: “Imajte do-
bru raju, budite dobri glumci i budite sretni.”

Predstava “Svirala” (desno, dolje) – “Zovem 
se Ridvan Šišić i imam 11 godina. U pred-

stavi ‘Svirala’ ja sam Sova Mudrica. Za-
hvaljujući ovoj predstavi sove su mi postale 
omiljene životinje i sada puno više znam o 

ovim pticama. Jako mi se svidjelo sve što smo 
radili i kako smo se družili, a zahvaljujući 

predstavi ‘Svirala’ ja vjerujem u pozorište.”
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3. decembar – Međunarodni dan  
osoba s invaliditetom (MDOI / IDPD)

“Osnaživanje osoba  
s invaliditetom i osiguranje 
inkluzivnosti i jednakosti”

Godišnje obilježavanje Me-
đunarodnog dana osoba s 
invaliditetom proglašeno je 

1992. godine rezolucijom Gene-
ralne skupštine Ujedinjenih nacija 
47/3. Cilj je promoviranje prava i 
blagostanja osoba s invaliditetom 
u svim sferama društva i razvoja 
i povećanje svijesti o stanju osoba 
s invaliditetom u svakom aspektu 
političkog, socijalnog, ekonomskog 
i kulturnog života. 

Konvencija Ujedinjenih nacija 
o pravima osoba s invaliditetom, 
usvojena 2006. godine i zasnovana 
na mnogim decenijama rada Uje-
dinjenih nacija u oblasti invalidno-
sti, dodatno je unaprijedila prava i 
blagostanje osoba s invaliditetom u 
implementaciji Agende o održivom 
razvoju iz (do?) 2030. godine i dru-
gih međunarodnih razvojnih okvira, 
kao što je Sendai okvir za smanje-
nje rizika od katastrofa, Povelja o 
uključivanju osoba s invaliditetom 
u humanitarne akcije, Nova urba-
nistička Agenda i Aksijski program 
“Adis Abeba” o finansiranju razvoja. 

Tema Međunarodnog dana oso-
ba s invaliditetom (MDOS) / In-
ternational Day of People with Di-
sability / IDPD) za 2018. godinu 
nosi naziv: “Osnaživanje osoba s 
invaliditetom i osiguranje inklu-
zivnosti i jednakosti“.

Ove godine tema se fokusira na 
osnaživanje osoba s invaliditetom za 
inkluzivan, pravičan i održiv razvoj 
kao dio Agende za održiv razvoj do 
2030. godine. Agenda za održiv ra-
zvoj do 2030. godine sadrži značajne 
stavove za osobe s invaliditetom, uz 
načelo: “nikoga ne ostavljati iza sebe”.

Osobe s invaliditetom, kao kori-
snici i agenti promjena, mogu brzo 
pratiti proces prema inkluzivnom i 
održivom razvoju i promovirati ot-
porno društvo za sve, uključujući, u 
svom kontekstu, smanjenja rizika 
od katastrofa, humanitarnih akci-
ja i urbanog razvoja. Vlade, osobe 
s invaliditetom i njihove reprezen-
tativne organizacije, akademske 
institucije i privatni sektor trebaju 
raditi kao “tim” za postizanje ciljeva 
održivog razvoja (SDG). 

Danas svjetska populacija bro-
ji više od 7 milijardi ljudi. Više od 
milijardu ljudi, ili približno 15 po-
sto svjetske populacije, živi s nekim 
oblikom invaliditeta. Od toga 80% 
njih živi u zemljama u razvoju. 

Invaliditet je uvjet ili funkcija 
koji se definira kao osoba značaj-
no ometena u odnosu na uobičaje-
ni standard pojedinca svoje grupe. 
Termin se često koristi za pojedi-
načno funkcioniranje, uključujući fi-
zičko oštećenje, senzorno oštećenje, 
kognitivno oštećenje, intelektualno 
oštećenje, mentalne bolesti i razne 
vrste hroničnih bolesti.

Osobe s invaliditetom, “najveća 
svjetska manjina”, imaju općenito lo-
šije zdravlje, niže obrazovanje, manje 
ekonomske mogućnosti i više stope 
siromaštva nego osobe bez invalidite-
ta. Ovo je uglavnom zbog nedostat-
ka usluga koje su im dostupne (kao 
što su informacione i komunikacione 
tehnologije (ICT), pravda ili trans-
port i mnoge prepreke s kojima se 
suočavaju u svakodnevnom životu. 
Ove prepreke mogu imati različite 
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oblike, uključujući i one koji se od-
nose na fizičko okruženje ili na one 
koji proizlaze iz zakonodavstva ili 
politike, ili iz društvenih stavova 
ili diskriminacije. 

Osobe s invaliditetom imaju 
mnogo veći rizik od nasilja: 

• djeca s invaliditetom imaju 
četiri puta veću vjerovatnoću 
da će doživjeti nasilje nego 
djeca bez invaliditeta;

• odrasli s nekim oblikom in-
validiteta ili nesposobnošću 
su 1,5 puta veće vjerovatnoće 
da budu žrtve nasilja od onih 
bez invaliditeta;

• odrasli s problemom mental-
nog zdravlja imaju gotovo če-
tiri puta veći rizika od nasilja 
od onih bez invaliditeta. 

Faktori koji utječu da osobe s in-
validitetom podliježu mnogo većem 
riziku od nasilja su stigma, diskri-
minacija i neznanje o invalidnosti, 

kao i nedostatak društvene i so-
cijalne podrške onih koji trebaju 
brinuti o ovoj populaciji.

Inkluzivno društvo i razvoj 
Dokazi i iskustvo pokazuju da, 

kada su uklonjene barijere za njihovo 
uključivanje i kada su osobe s inva-
liditetom osnažene da u potpuno-
sti učestvuju u društvenom životu, 
korist ima i njihova cjelokupna za-
jednica. Stoga su barijere s kojima 
se suočavaju osobe s invaliditetom 
šteta i društvu kao cjelini, a pristup 
je neophodan kako bi se postigao 
napredak i razvoj za sve. 

Konvencija o pravima osoba s 
invaliditetom (CRPD) priznaje 
da postojanje barijera predstavlja 
centralnu komponentu invalidite-
ta. Prema Konvenciji, invaliditet je 
koncept koji se razvijao, “koji pro-
izlazi iz interakcije između osoba 
s oštećenjem i stavova i ekoloških 

barijera koje ometaju njihovo puno 
i efikasno učešće u društvu na rav-
nopravnoj osnovi s drugima”. 

Pristupačnost i uključivanje osoba 
s invaliditetom osnovna su prava pri-
znata Konvencijom Ujedinjenih na-
cija o pravima osoba s invaliditetom 
i nisu samo ciljevi, nego i preduvjeti 
za uživanje drugih prava. Konven-
cija (član 9, Pristupačnost) nastoji 
omogućiti osobama s invaliditetom 
da žive samostalno i da učestvuju u 
potpunosti u svim aspektima života i 
razvoja. Poziva države ugovornice da 
preduzmu odgovarajuće mjere kako 
bi osigurali da osobe s invaliditetom 
imaju pristup svim aspektima dru-
štva, na jednakoj osnovi s drugima, 
kao i da identificiraju i eliminiraju 
prepreke za pristupačnost.

Činjenice i brojke 
• Približno 7 milijardi ljudi čini 

svjetsku populaciju.
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• Preko milijardu ljudi na svi-
jetu imaju neku vrstu invali-
diteta, a to je 1 od 7.

• Više od 100 miliona osoba s 
invaliditetom su djeca.

• 80% svih osoba s invaliditetom 
živi u zemljama u razvoju.

• 50% osoba s invaliditetom 
ne može si priušti zdrav-
stvenu zaštitu.

Ove godine Generalni sekretar 
Ujedinjenih nacija pokreće prvi vo-
deći izvještaj o razvoju invaliditeta i 
realizaciji izvještaja Ujedinjanih na-
cija o invaliditetu i razvoju u 2018. 
godini – realiziranje SDG-ova za i 
sa osobama s invaliditetom. Izvještaj 
pruža osnovu za kreiranje politike za 
inkluzivnu politiku, implementaciju 
i praćenje i evaluaciju inkluzivnog, 
pristupačnog i održivog globalnog 
plana razvoja.

Obilježavanje Međunarodnog 
dana osoba s invaliditetom u sje-
dištu Ujedinjenih nacija okupit će 
države-članice, subjekte Ujedinjenih 
nacija, gradonačelnike, nacionalne i 
lokalne donosioce politike, organi-
zacije civilnog društva, akademske 
institute i organizacije osoba s in-
validitetom kako bi razgovarali o 
napretku implementacije “Agen-
de 2030” u skladu s Konvencijom 
o pravima osoba s invaliditetom 
(CRPD), zajedno s izvještajem Ge-
neralnog sekretara o invaliditetu i 
realizaciji SDG-a u 2018. godini.

Ciljevi održivog razvoja 
(Sustainable Development 
Goals – SDG)
Ciljevi održivog razvoja osnova 

su za postizanje bolje i održive budu-
ćnosti za sve. Oni se bave globalnim 
izazovima s kojima se suočavamo, 
uključujući i one koji se odnose na 

siromaštvo, nejednakost, klimu, de-
gradaciju životne sredine, prosperitet, 
mir i pravdu. Ciljevi se međusobno 
povezuju kako nikoga ne bi izosta-
vili, a važno je da se postigne svaki 
od ciljeva do 2030. godine, kako je 
predviđeno “Agendom 2030”.

Cilj 1: Bez siromaštva 
Ekonomski rast mora biti in-

kluzivan da bi se osiguralo odr-
živo poslovanje i promovirala 
jednakost. Donirajte ono što ne 
koristite – 863 miliona ljudi živi 
u krajnjem siromaštvu.

Cilj 2: Bez gladi – nulta stopa 
gladnih u svijetu
Sektor hrane i poljoprivrede nudi 

ključna rješenja za razvoj i ključan 
je za eliminaciju gladi i siromaštva 
u svijetu. Izbjegavajte bacanje hra-
ne. Više od trećine svjetske hrane 
se baci ili ne iskoristi!

Cilj 3: Dobro zdravlje i 
blagostanje 
Osiguranje zdravog života i pro-

moviranje dobrobiti za sve starosne 
dobi od suštinskog je značaja za 
održivi razvoj. Cijepite svoju obi-
telj kako biste ih zaštitili i pobolj-
šali javno zdravlje.

Cilj 4: Kvalitetno obrazovanje 
Stjecanje kvalitetnog obrazo-

vanja osnova je za poboljšanje ži-
vota ljudi i održivog razvoja. Po-
mozite djeci u vašoj zajednici da 
se školuju i uče.

Cilj 5: Ravnopravnost spolova 
Rodna ravnopravnost nije samo 

osnovno ljudsko pravo, već je 

neophodna osnova za mirni, pros-
peritetni i održivi svijet. Prestanite 
koristiti seksistički jezik i ponašanje.

Cilj 6: Čista voda i sanitacija 
Čista, pristupačna voda za sve 

suštinski je dio svijeta u kojem že-
limo živjeti. Izbjegavajte pretjera-
no trošenje, rasipanje vode. Čista 
voda potrebna je za više od 40% 
svjetske populacije.

Cilj 7: Pristupačna i čista 
energija 
Energija je ključna za skoro 

svaki veliki izazov i priliku. Ko-
ristite samo energetski učinkovite 
aparate i sijalice.

Cilj 8: Dostojan rad i 
ekonomski rast 
Održivi ekonomski rast zahtije-

vat će od društva da se stvore uvjeti 
koji omogućavaju ljudima da imaju 
kvalitetne poslove. Kupujte od firmi 
koje imaju progresivnu politiku za-
štite životne sredine i ljudskih prava 
svojih zaposlenika.

Cilj 9: Industrija, inovacije i 
infrastruktura 
Ulaganja u infrastrukturu presud-

na su za postizanje održivog razvo-
ja. Razmislite o inovativnim, novim 
načinima ponovne upotrebe starog 
materijala (reciklirani materijali).

Cilj 10: Smanjene nejednakosti 
Da bi se smanjile nejednakosti, 

politike bi trebale biti u principu 
univerzalne, vodeći računa o potre-
bama ugroženih i marginaliziranih 
populacija. Podignite glas protiv dis-
kriminacije bilo kojeg oblika.
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gradovi i zajednice
Nastojati da u budućnost postoje 

gradovi koji pružaju mogućnosti za 
sve, s pristupom osnovnim usluga-
ma; energija, stanovanje, prijevoz i 
još mnogo toga. Npr. biciklom, šet-
njom ili korištenjem javnih prijevo-
znih sredstava pomažete da zrak u 
našim gradovima bude čist.

Cilj 12: Osigurati obrasce 
održive potrošnje i proizvodnje
Održiva potrošnja i proizvodnja 

odnose se na promoviranje resur-
sa i energetske efikasnosti, održivu 
infrastrukturu i pružanje pristupa 
osnovnim uslugama, ekološkim i 
pristojnim poslovima i boljem kva-
litetu života za sve. Implementaci-
ja održive potrošnje pomaže u po-
stizanju ukupnih planova razvoja, 
smanjuje ekonomske, ekološke i 
socijalne troškove, jača ekonomsku 
konkurentnost i smanjuje siromaš-
tvo. Koristite recikliranje papira, 
plastike, stakla i aluminija.

Cilj 13: Klimatska akcija
Klimatske promjene globalni 

su izazovi koji utječu na svakoga, 
posvuda. Pravovremeno obrazujte 
mlade ljude o klimatskim promje-
nama kako biste ih uputili na nji-
hov značaj.

Cilj 14: Život u vodi –  
“vodeni svijet” 
Pažljivo upravljanje svim voda-

ma koje su globalni resurs, jer voda 
je ključna karakteristika održive 
budućnosti. Izbjegavajte korištenje 
i bacanje plastičnih vrećica, kako 
bi rijeke i okeani bili sigurni i čisti.

Cilj 15: Život na kopnu 
Održivo upravljajte šumama i 

ostalim biljkama, borite se protiv 
dezertifikacije (degradacija tla u 
područjima suhe, polusuhe i vla žne 
klime), zaustavite i degradiranje ze-
mljišta zaustavljanjem gubitka bio-
diverziteta (raznolikosti živog svije-
ta na planeti). Npr. posadite stablo 
i dajte svoj doprinos zaštiti okoliša.

Cilj 16: Mir, pravda i jake 
institucije 
Pristup pravdi za sve i izgradnja 

efikasnih, odgovornih institucija na 
svim nivoima. Koristite svoje pravo 
da izaberete najbolje vođe, političare 
u svojoj zemlji i lokalnoj zajednici 
da biste ostvarili ovaj cilj.

Cilj 17: Partnerstva za ciljeve 
Revitalizacija globalnog partner-

stva za održivi razvoj. Uspješna Agen-
da za održivi razvoj zahtijeva partner-
stva između vlada, privatnog sektora 
i civilnog društva. Ova inkluzivna 
partnerstva, zasnovana na principi-
ma i vrijednostima, zajedničkoj viziji i 
zajedničkim ciljevima koji postavljaju 
ljude i planetu u centar, neophodni 
su na globalnom, regionalnom, na-
cionalnom i lokalnom nivou.

Prijedlog kako  
obilježiti MDOI u vašoj 
lokalnoj zajednici
• Obilježavanje 3. decembra pru-

ža mogućnosti za saradničke i 
inkluzivne sadržaje svih sudi-
onika – vlade, sistema Ujedi-
njenih nacija, civilnog društva 
i udruženja, saveza, osoba s 
invaliditetom – da se usredo-
toče na pitanja koja se odnose 

na uključivanje osoba s invali-
ditetom u društvo i razvoj, kao 
korisnici i sudionici promjena.

• Održite forume, javne di-
skusije i informativne kam-
panje u svrhu podrške tema-
ma IDPD / MDOI za 2018. 
godinu kako biste razmotrili 
i dijelili načine uključivanja i 
osnaživanja osoba svih spo-
sobnosti u razvojne programe, 
s ciljem potpunog uključenja 
u lokalnim zajednicama.

• Planirajte i organizirajte nastu-
pe svugdje kako biste proslavili 
doprinos osoba s invaliditetom 
kao aktivnih sudionika promje-
na u zajednicama u kojima žive. 
Promovirajte osobe s invalidi-
tetom stvaranjem prilika da im 
pomognete da ostvare svoj po-
tencijal, bilo da se radi o muzici, 
sportu, akademskoj zajednici ili 
međuljudskim vještinama.

• Glavni fokus je praktična 
akcija za ostvarivanje ciljeva 
Dana za osobe s invaliditetom 
i lokalnih zajednica. Istaknite 
najbolje prakse i razmislite o 
davanju preporuka političkim 
liderima, firmama, akadem-
skim institucijama, kulturnim 
centrima i drugima. 

“Recite nam! 
Ako obilježavate Međunarodni dan 

osoba s invaliditetom u svojoj zajednici, a 
željeli biste podijeliti inovativnu ideju koja 
uključuje i druge zainteresirane strane, kao 
što su vaše vlade, agencija UN-a, udruženja 
osoba s invaliditetom i druge NVO, informi-
rajte nas o tome. Mi ćemo predstaviti vašu 
ideju na našim web stranicama, informirati 
i potaknuti druge da učine isto.” – Molimo 
pošaljite Vaše ideje na e-mail: enable@un.org 
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Udruženja paraplegičara i oboljelih od dječije paralize  
Velika Kladuša i Cazin 

Sportske igre paraplegičara i 
kvadriplegičara “Seni 26”, Srbija

U  Boru, na Borskom jezeru, od 
30. augusta do 3. septembra 
2018. godine održane su 26. 

“SENI” – republičke sportske igre u 
organizaciji Saveza paraplegičara i kva-
driplegičara Srbije, a takmičenje ima 
za cilj promociju sporta među osoba-
ma s povrijeđenom kičmenom mož-
dinom i aktivnog učestvovanja osoba 
s invaliditetom u životu zajednice.

Na Igrama je učestvovalo pri-
bližno 120 takmičara (uglavnom 
korisnika invalidskih kolica) i nji-
hovih asistenata iz gradova širom 
Srbije, kao i četiri ekipe iz regiona: 
Slovenije, Makedonije, Crne Gore 
i Bosne i Hercegovine.

Na igrama su učestvovali i pro-
slavljeni srbijanski paraolimpijci 
Nebojša Đurić, svjetski rekorder u 
bacanju diska, Željko Dimitrijević, 
svjetski rekorder u bacanju čunja, i 
Miloš Zarić, svjetski prvak u baca-
nju koplja.

Svi učesnici Igara bili su smješteni 
u hotelu “Jezero” na Borskom jezeru. 

Učesnicima su se, prilikom otva-
ranja Igara, obratili Biljana Barošević, 
pomoćnica ministra za rad, zapo-
šljavanje, boračka i socijalna pitanja 
Srbije, Mihailo Pajević, predsjednik 
Saveza paraplegičara i kvadriplegi-
čara Srbije, i Aleksandar Milikić, 

gradonačelnik Bora, koji je zvanično 
proglasio igre otvorenima.

Takmičari su se nadmetali u atlet-
skim disciplinama: bacanje kugle, 
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bacanje koplja, bacanje diska, baca-
nje čunja i koplja, te u streljaštvu, 
bacanju “bombe”, stolnom tenisu, 
pikadu i šahu. Takmičenje je odr-
žano ekipno i pojedinačno u mu-
škoj i ženskoj konkurenciji.

Bosnu i Hercegovinu predstav-
ljala je ekipa sastavljena od takmi-
čara iz Udruženja paraplegičara i 
oboljelih od dječije paralize Veli-
ke Kladuše i Cazina, članica Sa-
veza paraplegičara i oboljelih od 
dječije paralize Federacije Bosne 
i Hercegovine. 

Bosanskohercegovačku ekipu sa-
činjavalo je četvero takmičara, koji 
su se takmičili u atletici i pikadu. 

Iako malobrojna, naša ekipa, 
predstavnica Saveza i Bosne i Her-
cegovine, ostvarila je zavidne re-
zultate osvojivši osam medalja, od 
čega šest zlatnih, jednu srebrenu i 
jednu bronzanu. Medalje su osvojili:

Samir Bašić (kategorija F 53) 
osvojio je tri zlatne medalje u ba-
canju kugle, čunja i ” bombe“;

Samanda Toromanović (kate-
gorija F 53) osvojila je tri zlatne 
medalje u bacanju kugle, čunja i 
“bombe“;

Elvis Hodžić (kategorija F 54) 
osvojio je dvije medalje – srebre-
nu u bacanje koplja i bronzanu u 
bacanju kugle.

Na svečanoj večeri proglašeni su 
pobjednici i uručena su priznanja 
najboljima, čime su igre zvanično 
zatvorene.

Republičke sportske igre central-
ni su događaj Saveza i udruženja 
paraplegičara i kvadriplegičara Sr-
bije i najmasovnije okupljanje oso-
ba s invaliditetom. U znak zahval-
nosti što već četvrti put zaredom 
podržava organizaciju takmičenja i 
pomaže rad Saveza, gradonačelniku 
Bora Aleksandru Milikiču i Skup-
štini grada uručene su zahvalnice.
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Međunarodno atletsko takmičenje 
paraplegičara i kvadriplegičara  
u Sloveniji “49. memorijal  
prof. Bojana Hrovatina”

Na međunarodnom atletskom 
takmičenju “49. memori-
jal prof. Bojana Hrovati-

na”, održanom 8. septembra 2018. 
godine na atletskom stadionu u 
Kladivaru, Celje, učestvovalo je 
osamdeset sportista iz devet po-
krajinskih društava Saveza para-
plegičara Slovenije te takmičari iz 

Bosne i Hercegovine, Crne Gore, 
Hrvatske, Makedonije i Srbije. 

Ovaj tradicionalni atletski mi-
ting organiziraju Savez paraplegi-
čara Slovenije i Udruženje za sport 
invalida – Paraolimpijski komitet. 
Realizator takmičenja bilo je Dru-
štvo paraplegičara jugozapadne Šta-
jerske. Organizaciju sportskih igara 

pomoglo je i Atletsko udruženje 
Kladivar Celje, koje je osiguralo i 
kvalificirane, profesionalne sudije 
za ovu vrstu takmičenja.

Atletsko međunarodno takmi-
čenje održano je ekipno u trobo-
ju bacačkih disciplina (kugla, disk 
i koplje) te u trkama u kolicima 
za osobe s invaliditetom. Trke su 
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održane na 100, 200 i 400 metara 
u specijalnim sportskim kolicima 
i na 100 metara u “standardnim” 
kolicima – muškarci i žene. Odr-
žana je i trka na 800 metara, koja 
je posvećena nedavno preminulom 
sportskom novinaru Henriku Übe-
leisu, stalnom pratiocu i učesniku 
ovih igara u trkama u kolicima. U 
kategorijama invaliditeta u kojima 
je bio nedovoljan broj takmičara 
organizator je organizirao grupno 
takmičenje više različitih katego-
rija invaliditeta.

Sve učesnike i goste “49. me-
morijala prof. Bojana Hrovatina” 
pozdravili su kratkim obraćenjem 
i poželjeli im ugodan boravak i 
uspješne rezultate Stane Rozman, 
gradonačelnik Općine Celje i pred-
sjednik Atletskog udruženja Kla-
divar, Dane Kastelič, predsjednik 
Saveza paraplegičara Slovenije, Gre-
gor Gračner, potpredsjednik ZŠIS 
– POK (Zveza za šport invalidov 

Slovenije – Paraolimpijski komitet) 
i šef sporta u ZPS-u (Zveza para-
plegikov Slovenije), i Janez Hudej, 
predsjednik Društva paraplegičara 
jugozapadne Štajerske.

Takmičenje su uspješno vodili 
Marina i Janez Hudej, koji su bili 
zaduženi i za praćenje takmičenja, 
evidentiranje i sumiranje rezulta-
ta na osnovu kojih su bodovanjem 
utvrđeni plasman, kao i pobjednici 
i dobitnici medalja.

Bosnu i Hercegovinu i Savez 
paraplegičara i oboljelih od dječije 
paralize Federacije Bosne i Herce-
govine, koji je finansirao učešće na 
takmičenju, predstavljala je ekipa 
Udruženja paraplegičara i obolje-
lih od dječije paralize Tuzla, koja 
se takmičila u troboju – disk, kugla 
i koplje. Predstavnici Bosne i Her-
cegovine i Saveza paraplegičara i 
oboljelih od dječije paralize Fede-
racije Bosne i Hercegovine ostvarili 
su u vrlo jakoj konkurenciji solidne 

rezultate s obzirom na to da su se 
takmičili u “grupnoj” kategoriji.

Ekipni pobjednik igara je Sloveni-
ja, ispred Crne Gore, Makedonije, Sr-
bije, Bosne i Hercegovine i Hrvatske.

Po završetku takmičenja upri-
ličena je podjela medalja i pehara 
najboljim takmičarima i ekipama. 
Tom prilikom svim učesnicima “49. 
memorijala prof. Bojana Hrovatina” 
čestitali su i zahvalili na učešću Gre-
gor Gračner i Dane Kastelič, koji su 
dodijelili pehare, medalje i diplome 
najboljim takmičarima. Posebne 
čestitke uputili su takmičarima iz 
država bivše Jugoslavije koji ovom 
tradicionalnom Memorijalu osigu-
ravaju međunarodni karakter.

Predstavnici naše države i Save-
za zahvalili su domaćinu na pozivu 
za učešće na “49. memorijalu prof. 
Bojana Hrovatina”, na veoma dobroj 
organizaciji ovog značajnog takmi-
čenja i srdačnom prijemu i gostolju-
bivosti tokom boravka u Celju.
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Udruženja paraplegičara i oboljelih od dječije paralize Zenica

11. međunarodni šahovski turnir 
paraplegičara “Banja Luka 2018”

U  organizaciji Saveza paraple-
gičara, oboljelih od dječije 
paralize i ostalih tjelesnih 

invalida Republike Srpske (Bosna 
i Hercegovina) održan je 11. me-
đunarodni šahovski turnir para-
plegičara i 15. entitetsko prvenstvo 
paraplegičara “Banja Luka 2018”. 

Turnir je održan od 21. do 23. 
septembra 2018. godine. Takmičenje 
se odvijalo u Rekreativnom centru 

“Mlinska Rijeka” – Čelinac, a uče-
snicu su bili smješteni u “Domu in-
valida” u Banjoj Luci.

Međunarodni šahovski turnir 
“Banja Luka 2018” bio je poziv-
nog karaktera i na njemu su uče-
stvovale ekipe-selekcije iz Slove-
nije, Srbije, Makedonije i Bosne 
i Hercegovine. 

Bosnu i Hercegovinu predstav-
ljale su tri ekipe: ekipa Udruženja 

paraplegičara i oboljelih od dječije 
paralize Brčko iz Brčko Distrik-
ta Bosne i Hercegovine te dvije 
bosanskohercegovačke entitetske 
ekipe – Udruženje paraplegičara i 
oboljelih od dječije paralize Zenica 
iz Federacije Bosne i Hercegovine i 
Udruženje paraplegičara, oboljelih 
od dječije paralize i ostalih tjelesnih 
invalida regije Banja Luka iz Repu-
blike Srpske.
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Turnir se igrao po Bergerovom 
sistemu s tempom igre od dvadeset 
minuta po igraču, a sudio je državni 
šahovski sudija Momčilo Sofranić 
iz Banje Luke.

Udruženja paraplegičara i obolje-
lih od dječije paralize Zenica, pred-
stavnik Saveza paraplegičara i obo-
ljelih od dječije paralize Federacije 

Bosne i Hercegovine, na turniru je 
nastupilo u sastavu:

Halid Bajramović, šahovski maj-
storski kandidat (1. ploča), Ibrahim Hu-
kić (2. ploča) i Samira Đidić (3. ploča).

Ekipa Udruženja paraplegičara i 
oboljelih od dječije paralize Zenica 
jedina na turniru imala je “žensku 
ploču” – takmičarku.

Plasman prve tri ekipe:

1. Makedonija – zlatne medalje, 
pehar i diploma;

2. Republika Srbija – srebrene 
medalje, pehar i diploma;

3. Bosna i Hercegovina / Udru-
ženja paraplegičara i oboljelih 
od dječije paralize Zenica iz 
bosanskohercegovačkog enti-
teta Federacija Bosne i Her-
cegovine – bronzane medalje, 
pehar i diploma.

Za najuspješnijeg igrača progla-
šen je Halid Bajramović iz ekipe 
Udruženja paraplegičara i oboljelih 
od dječije paralize Zenica (Federa-
cija Bosne i Hercegovine) kojem je 
dodijeljena medalja i diploma.

Zahvaljujemo Savezu paraple-
gičara i oboljelih od dječije para-
lize Federacije Bosne i Hercego-
vine koji je finansijski podržao 
odlazak naših takmičara na turnir 
u Banju Luku.
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